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Flygtninge smugles til Sverige som kvæg


Af redaktör Katarina Elmblad, Stockholm.



Samvittighedsløse, skrupelløse, pengegriske og uden respekt for menneskeliv. Sådan kan de personer karakteriseres, der skaffer sig deres udkomme ved at smugle mennesker.

I perioden fra den 16. oktober 1992 til slutningen af januar 1993 ankom ikke mindre end fem både til Sverige – alle fyldt til randen med flygtninge, først og fremmest kurdere, der stammede fra Irak.

Den største smuglertransport – i alt 391 personer, mænd, kvinder og børn – ankom i ét enkelt, usselt fiskerfartøj. Forholdene ombord på disse mere eller mindre sødygtige smuglerbåde bliver af politiet og andre involverede myndigheder betegnet som afskyvækkende. Og trafikken fortsætter.



Flygtningene var i flere tilfælde blevet lovet kahytspladser samt adgang til vand og mulighed for at lave mad. I stedet var de – som kvæg – blevet gennet ned i lastrummet, hvor de havde været henvist til at klare sig, som de bedst kunne. Rejseformen leder tankerne tilbage til fordums tiders slavetransporter.

I samtlige tilfælde har fartøjerne været så mangelfuldt udrustede med hensyn til forplejningen og det nødvendige sikkerhedsudstyr, at det rent ud sagt er et under, at ingen af de fem både er havareret eller slet og ret forlist under den farefulde færd fra øst til vest.

Man kan uden at overdrive hævde, at de små fiskerbåde, som manglede enhver form for internationale godkendelser til betryggende passagertransport, var flydende ligkister. De kaptajner, som stod ved rorene, havde kun set dollartegnet for deres indre øje, mens de styrede skuderne over havet.

Dette er en beretning om samvittighedsløse forbrydere, som ikke skyr noget middel, når det gælder om at tjene store penge i en fart. Den handler også om forskræmte flygtninge, som har været tvunget til at lade al tryghed bag sig og har været parate til at risikere liv og helbred for at komme til Sverige.


Guerillasoldat

Den 26. oktober 1992 anløber den estiske båd Vironia Lidingö, lige uden for Stockholm. Ombord er 47 irakiske kurdere. Halvanden måned senere ankommer den næste båd, Santa, medbringende 76 flygtninge, der alle søger asyl i Sverige. Denne gang ankrer skibet op ud for Fårö på Gotland.

Den person, som har organiseret smuglerrejserne, er oprindeligt irakker og hedder Maksud Abdulla, men går under navnet ”Reber”. I 1989 fik han bevilget asyl i Sverige, men har ikke desto mindre de senere år tilbragt det meste af tiden udenlands.

Maksud Abdulla var tidligere aktiv som guerillasoldat i den kommunistiske modstandsbevægelse i Irak. I slutningen af 1983 forlod han Kurdistan for at studere i det daværende Sovjetunionen.

Siden efteråret 1991 har Maksud Abdulla gjort forretninger i Tallin for firmaet Laasma, som blandt andet har eksporteret metaller til Sverige. Hans eneste tilknytning til Sverige er en bror, som bor i Uppsala. Det svenske politi har længe været på sporet af Maksud Abdulla, og man har haft godt indblik i hans indblanding i menneskesmuglingen fra øst til vest.



Anholdes i Stockholm

Abdulla bliver anholdt af politiet i Stockholm i februar 1993, da han går fra borde fra færgen Estonia. Tippet stammer fra kollegerne i Estland. Maksud Abdulla har på dette tidspunkt siddet fængslet i Tallin, mistænkt for andre forbrydelser.

Södra Roslag tingsret dømmer i april 1993 Maksud Abdulla, der nægter alt, til fængsel i et år og to måneder for at have organiseret smuglingsrejser for asylsøgere til Sverige.

Han dømmes også til udvisning af Sverige, men dommen appelleres til hovretten, der finder, at Maksud Abdulla ikke kan udvises, eftersom han er bevilget asyl i landet.

Skønsmæssigt har Maksud Abdulla tjent 77.100 dollars på sin beskidte virksomhed. Penge, som staten nu kræver af ham.

At handle med mennesker er en lukrativ beskæftigelse. Der kan hurtigt tjenes store penge, og i Sverige er straffen så lav, at den ingen afskrækkende virkning har. Og så længe straffen ikke hæves, vil der altid være folk, som står på spring for at fortsætte handelen, mener kriminalinspektør ved Rikspolisstyrelsens udlændingeenhed mod illegal indvandring, Peter Könberg.



Brug for nye signaler

En måde hurtigt at få bragt en ende på den illegale handel med mennesker ville være at udsende signaler, som gør det klart for potentielle asylsøgere, at der ikke er nogen mening i at komme til Sverige.

– Som det er i dag, ved asylsøgerne, at i Sverige får de bolig og penge, siger Peter Könberg, der også fremhæver muligheden af, at de baltiske lande kunne tilslutte sig Genevekonventionen. I så fald ville de svenske indvandrermyndigheder på stedet kunne afvise folk, der kom fra Estland, Letland eller Litauen. Rusland har allerede underskrevet konventionen.

At den russiske mafia er involveret i det beskidte håndværk hersker der ifølge svensk politi ingen tvivl om.

Ved alle lukrative aktiviteter, der giver stor og hurtig indtjening, har den russiske og baltiske mafia en finger med i spillet. Og det er ikke småbeløb, menneskesmuglingen drejer sig om. Hver flygtning betaler mellem $ 1.500 og $ 3.000 for at lade sig smugle til Sverige eller et andet nordisk land.

Så lidt hovedregning på bagrund af, at der med de fem skibe i perioden oktober-januar ankom 615 asylsøgere, giver til resultat, at omsætningen har har ligget et sted mellem godt $ 920.000 og $ 1,8 millioner.



Edderkoppen bag nettet

Mange af de mennesker, som vælger at flygte til Sverige på denne måde, er ifølge Peter Könberg velstillede i deres respektive hjemlande. De har med andre ord råd til at købe sig til et nyt og bedre liv i vesten.

– Men der findes sikkert også nogle, som har været tvunget til at sælge alle deres ejendele for først at kunne finansiere en dyr rejse til Moskva og videre til Tallin eller Riga og derefter betale yderligere nogle tusind dollars for at komme til et af de nordiske lande.

Maksud ”Reber” Abdulla bliver regnet for at være edderkoppen bag spindet og den, der står mafiaen nærmest. Men ”Reber” har også sine agenter og stråmænd placeret rundt omkring for at hverve ”kunder”. Et af de steder, hvor kontakter er blevet etableret, er burgerrestauranten McDonald’s i Moskva. Ifølge samstemmende forklaringer under vidneafhøringerne har flygtningene fået opsnuset, at en mand ved navn ”Reber”, som holder til der, kan hjælpe dem til Sverige. Mod betaling naturligvis.

Stråmændene har bistået dem i transporten til Set. Petersburg eller Riga, hvor de er blevet indkvarteret på hoteller, mens de har afventet videre instruktioner.

Efter et par dage er de blevet kørt til grænsen mellem Estland og Letland, hvor de har måttet vente til den ”rigtige” grænsevagt var på arbejde.



Udbredt korruption

Alt og alle kan købes for penge østpå. Personalet i havnen bestikkes, og ligeså toldvæsen og politi. Abdulla havde vældig gode forbindelser til såvel havnepersonale som til politi og toldvæsen i kraft af sin tidligere forretningsvirksomhed i Tallin.

Et vidne opgiver at have set, hvordan ”Reber” uddelte penge til forskellige korrupte tjenestemænd.

I Tallin er flygtningene blevet budt velkomne af ”Reber” og hans håndgange mand Sirwan Saed. ”Reber” var hele tiden omgivet af russere, bevæbnet med kalashnikovs og pistoler.

Flere af vidnerne har været så bange for repressalier, efter hvad de har fortalt, at de har fået tildelt kodenavne i stedet for deres rigtige navne i dommene. Men de har samstemmende oplyst, at de har oplevet ”Reber” som lederen af og hjernen bag menneskesmuglingen.

Inden flygtningene fik lov til at gå om bord på det fartøj, der skulle bringe dem til Sverige, måtte de aflevere deres pas. Dette var et absolut krav, hvis de ville med.



Navnet Maksud Abdulla måtte under ingen omstændigheder nævnes over for svenske myndigheder ved ankomsten til Sverige, lød ordren.

Da skibene skulle til at sejle, stod ”Rebers” bevæbnede håndlangere på kajen.

Tingsretten fastslår i sin bedømmelse, at intet har givet grundlag for at betvivle troværdigheden af disse vidneudsagn.



Umenneskelig behandling

Retten havde overvældende beviser for, at Maksud ”Reber” Abdulla havde været hjernen bag organiseret menneskesmugling, og at han havde tjent gigantiske beløb på at udnytte en udsat gruppe menneskers svære situation hensynsløst.

Hvordan tænker kyniske forbrydere som Maksud Abdulla og hans ligesindede, når de planlægger deres smuglingsrejser?

– Det er jo tydeligt, at de udelukkende tænker på penge. Menneskeliv er intet værd for disse folk. Jeg har været ombord og set, hvordan asylsøgerne har boet i de dage, rejsen fra Tallin eller Riga til Sverige har taget. Det syn, der mødte mig, var afskyvækkende.

Eftersom mange i løbet af rejsen blev ramt af søsyge, og de hygiejniske forhold i øvrigt var elendige, kan man nemt forestille sig, hvordan der så ud i de små, trange rum, hvor disse mennesker havde måttet opholde sig. Politiet fortæller om ”opkast på gulvene og poser indeholdende ekskrementer”.



Skræmt til tavshed

Maksud Abdullas medsammensvorne blev ud over for medvirken til organiseret menneskesmugling også dømt for overgreb mod vidner i en retssag.

Sirwan Saed har ved flere lejligheder truet flygtningene, efter at de er blevet indkvarteret i flygtningelejrene, for at forsøge at forhindre dem i at fortælle sandheden om, hvordan indsmuglingerne var organiseret, og hvem som stod bag og styrede virksomheden.

Til et vidne skal Saed have sagt: ”Jeg skal bolle jeres koner og søstre sønder og sammen!” og ”Hvis nogen stikker mig med en nål, stikker jeg igen med meget større nål”.

En anden trussel lød: ”Den, som nævner Rebers navn, hugger vi hovedet af, og sådan går det også for den, der snakker om Tallin”.

Den 20. januar 1993 ankom det lettiske fartøj M/S Priekule til Slite på Gotland. Ombord var 391 asylsøgere, hovedsaglig irakiske kurdere, men også nogle palæstinensere og syrere, samt en somalier og en libaneser. De fleste af dem var i en elendig forfatning, da visbypolitiet mødte dem.

Ombord var også højgravide kvinder, der havde måttet gennemgå alle rædslerne på rejsen.



Konsekvenser uden sidestykke

Skibstilsynet skrev i sin bedømmelse af fartøjets M/S Priekules tilstand, at ”sikkerheden ombord var tilsidesat i særdeles alvorlig grad, og det samme gjaldt de fysiske og sanitære forhold under M/S Priekules overfart. Eventuelt opståede problemer som søsyge, brand eller maskinhavari kunne have fået konsekvenser uden sidestykke i de senere år. Tragiske ulykker som eksempelvis i forbindelse med M/S Scandinavian Star og M/S Jan Hewelius ville langt være blevet overtruffet, hvad angår antallet af omkomne”.

Redningsudstyret ombord på M/S Priekule var kun tilstrækkelig til højst 26 personer.

Samtlige fire besætningsmedlemmer blev dømt for at have smuglet flygtninge til Sverige ombord på M/S Priekule, men også for at have bragt andres liv i fare, eftersom de sanitære forhold ombord havde været direkte livstruende.



Livsfare

Gotlands tingsret skriver i dommen, at passagerne under rejsen havde været udsat for fare for ”død, alvorlig legemsbeskadigelse eller alvorlig sygdom”.

Kaptajn på M/S Priekule var Vyacheslav Lytkin. To gange havde han været tvunget til at vende tilbage til havnen i Riga på grund af for hård sø.

Blandt de mennesker, som var med ombord, herskede der delte meninger, om rejsen skulle fuldføres eller ej. En gruppe var parat til at fortsætte for enhver pris, mens andre, for det meste de syge eller udmattede, var mere tøvende over for at kaste sig ud i det. Et vidne hævder at have set en person true kaptajn Lytkin med en kniv for at overtale ham til at gennemføre rejsen.

Forholdene ombord på M/S Priekule var om muligt endnu værre end på Vironia og Santa. Efter et par dage slap al medicin op. Mad havde der været mangel på hele tiden. Nogle blev i løbet rejsen smittet med hepatitis (gulsot), og diarré var udbredt. Til at dække 391 personers behov (inklusive besætningens) var der ét toilet.



Blev lovet egne kahytter

En af passagererne forsøgte på et tidspunkt at kaste sig over bord i ren desperation over manglen på mad og vand og de i øvrigt elendige forhold ombord.

De rejsende var blevet stillet i udsigt, at rejsen ville foregå på et stort passagerfartøj med fjernsyn i alle kahytter og vare halvandet døgn. Rædselsrejsen tog en uge. Kun kvinder og børn fik lov at bo en smule mere komfortabelt.

Alle nærede i rejsens løb en panisk rædsel for, at skuden ikke skulle kunne bestå de prøver, den var blevet sat på, eftersom den kun 39 meter lange fiskerbåd overhovedet ikke var beregnet til passagertransport.

Samtlige voksne, som befordredes med M/S Priekule fra Riga til Gotland, havde betalt $ 2.500 for at udsætte deres liv for alvorlig fare. For børn havde prisen været noget lavere.

Smuglerne havde tjent godt en million amerikanske dollars på denne rejse.



Fartøjerne kan ikke beslaglægges

Politiet har ingen hjemmel til at tage smuglerbådene i forvaring, hvilket oprører Peter Könberg, der mener, at smuglerbåde burde sidestilles med alle andre hjælpemidler til en forbrydelse.

En af de smuglerbåde, der ankom til Sverige i løbet af 1993, var Elgofran, som ankrede op ud for Lau holme på Gotland i januar med 81 udlændinge ombord. Herefter gik trafikken mere eller mindre i stå – i det mindste den man kender til – resten af året.

Hvordan er det så gået med de flygtninge, der risikerede deres liv for at komme til Sverige?

– Ingen er blevet udvist endnu. De fleste venter stadig på, at deres asylansøgning bliver færdigbehandlet, siger Peter Könberg.

– Den vigtigste grund til, at der har været et fald i trafikken, er, at de baltiske landes grænsekontrol mod Rusland er blevet forbedret. I Estland, Letland og Litauen er myndighederne også blevet mere bevidste om deres image i vesten og prøver, så godt de kan, at forhindre denne trafik.

Men ved udlændingeenheden mod illegal indvandring var man forberedt på, at den spændte situation i det østlige Europa kunne sætte skub i smuglertrafikken på ny.



Flygtningetrafikken fortsætter

Det viste sig allerede i begyndelsen af 1994, at denne forudsigelse var korrekt.

I februar 1994 steg 54 flygtninge nemlig i land ved Sysne på det østlige Gotland fra tre gummibåde. De var blevet tvunget til at gå i redningsbådene fra et lettisk fartøj, M/S Baltietis. Det var en multinational flygtningeskare, der her ankom, de fleste var dog kurdere fra Irak, fire stammede fra Iran og to fra Indien. En af flygtningene kom fra Bangladesh og en fra Libanon.

Alle disse mennesker havde betalt cirka $ 3.000 pro persona for at blive fragtet fra Riga til Sverige.

En iransk familie med to børn havde måttet betale $ 27.000, hvilket svarer til cirka 180.000 danske kroner, til de forskellelige led i smuglerkæden fra hjemlandet og frem til Gotland.

De fleste af de 54 flygtninge havde tilbragt tre måneder i Rusland, hvor de var blevet holdt skjult i Kiev eller Moskva, indtil de kom i kontakt med smuglere, som var villige til at transportere dem til Riga og derfra videre til Sverige. Mens de afventede et passende fartøj, måtte de også holde sig skjult i Riga.

Da deres fartøj, Baltietis, nærmede sig den svenske kyst, trak den elleve mand store besætning lange knive frem og tvang flygtningene, deriblandt flere små børn ned i redningsflåderne.

Den sidste del af rejsen i gummibådene blev ikke særlig behagelig. Temperaturen var på det tidspunkt under frysepunktet, og der var kuling over Østersøen. Under disse forhold blev flygtningene tvunget til at sidde i de kolde redningsbåde i flere timer, før de nåede i land. Bådene tog vand ind, og derfor var alle forfrosne, da de kom i land.

Flere af kvinderne og børnene var hårdt medtagne, da de kom under behandling, men efter at have fået tørt tøj, mad og noget varmt at drikke, livede de op igen.

Flygtningene beskrev, hvordan de var blevet behandlet ombord på smuglerbåden, inden de blev ført til en opsamlingslejr på fastlandet. Nogle timer senere lykkedes det kystbevogtningen på Gotland at borde det fartøj, som havde stået for transporten. Baltietis blev taget på slæb ind til Visby, hvor hele besætningen blev anholdt, mistænkt for menneskesmugling. Næste dag blev tre af dem fængslet, med føje mistænkt for grove overtrædelser af udlændingeloven.

Mange af flygtningene kom fra Kurdistan i Irak. Ligesom tusindvis af andre fra irakiske minoritetsgrupper havde de valgt denne dramatiske udvej for at undslippe terror og fornedring i hjemlandet.

En af mændene erklærede, da han blev konfronteret med svensk told- og politipersonale:

– Jeg kan mærke, at vi er kommet til et civiliseret og venligtsindet land; det kan jeg se på jeres øjne. I Irak ville myndighedspersoner aldrig have nedladt sig til at tale med mig eller mine venner uden at le hånligt eller true os.

Den svenske flygtningepolitik taget i betragtning er det klart, at flygtninge fra Irak får lov til at blive i landet, når de søger asyl.

Tydeligvis er denne trafik kommet for at blive, og – nøjagtigt som de svenske myndigheder har forudsagt – har smuglerne fundet nye metoder.

Senere i februar 1994 gik en stor gruppe tamilske flygtninge i land i Køge i Danmark. De var også blevet tvunget i redningsbådene efter at have tilbragt flere måneder ombord på et smuglerfartøj fra Sri Lanka…








18-årig begik to mord på to måneder


Af kriminalinspektör Göran Persson, Kristianstad.



Når en forbrydelse er blevet opdaget, og politiet har påbegyndt sit efterforskningsarbejde, plejer resultatet før eller senere at blive, at en eller anden bliver mistænkt, anholdt, og at vedkommendes forbindelse til den pågældende forbrydelse til sidst kan bevises. Sådan skal det også være. Men undertiden sker tingene i omvendt orden.

Denne sag handler om en ung mand – stadig teenager – som blev anholdt for mord på en 20-årig kvinde i februar 1993. Han tilstod forbrydelsen og kunne desuden kaste lys over en begivenhed, der var indtruffet på Lucia aften, knap to måneder før. Da var en 16-årig pige blevet fundet død i en kanal. Obduktionen havde ikke givet grundlag for at formode andet, end at hun var druknet, men man havde på den anden side ikke udelukket muligheden af, at der forelå en en forbrydelse. Mens man afventede nye oplysninger, havde man indtil videre henlagt sagen og betragtede det som et ulykkestilfælde. Men den 18-årige tilstod altså, at han havde myrdet også denne pige.

Det, der måtte klarlægges, var: hvorfor slog det klik for denne unge mand i visse situationer, og hvorfor kunne han ikke kontrollere sig selv?


Kendte hinanden

Først og fremmest virkede det helt umuligt at forstå den unge mands voldelige fremfærd – den 18-årige havde et heftigt temperament, og han optrådte nu og da aggressivt. Under efterforskningen kom det nemlig også frem, at han nytårsaften – altså efter det første mord – havde gjort sig skyldig i endnu et overfald på en ung kvinde.

De to mord og mishandlingen blev begået inden for et lille område omkring Kristianstad i Skåne og inden for den forholdsvis korte periode mellem natten til Lucia 12.-13. december 1992 og den 6. februar 1993. Det hele udspillede sig desuden inden for en ganske lille gruppe mennesker: ofre og gerningsmand var bekendte og omgikkes i fritiden. Flere af dem var vokset op sammen og havde gået i skole sammen. Samtlige personnavne i det følgende er fingerede. Den 18-årige kan vi kalde Johannes Ek. Hans fædrende hjem lå i byen Degeberga, men han havde selv en lejlighed i Kristianstad, hvor han boede om hverdagen.



Forbrydelse eller ej?

Efter det første dødsfald på Lucia aften den 12. december 1992 – det, der blev betragtet som et ulykkestilfælde – blev vennekredsen mærkbart påvirket, og sorg og tristesse bredte sig. Ingen kunne fatte, hvordan deres kammerat, den 16-årige Petra Eriksson, der gik for at være en ordentlig pige, var havnet i vandet og druknet. Hun havde ganske vist drukket alkohol, men havde næppe været mere end lettere påvirket, da kammeraterne sidst havde set hende. Der opstod en del rygter om, at hun skulle have begået selvmord, men noget sådant kunne der heller ikke findes grundlag for. Johannes afslørede naturligvis ikke den hemmelighed, han bar på.

Efter nytårsaften 1992, hvor Johannes mishandlede en anden ung kvinde, var der flere, som forsøgte at undskylde hans adfærd med, at han havde handlet ud fra en følelse af desperation og håbløshed efter venindens død. På dette tidspunkt var der ingen, der åbent forbandt den 18-åriges voldelige adfærd med den 16-årige piges skæbne. Og dette på trods af at han var den sidste, der havde set hende i live Lucia aften.

Efter den tredje begivenhed, altså det andet mord, var der derimod en del af kammeraterne, der luftede deres onde anelser over for politiet. De antydede, at Johannes måske også kunne have haft noget at gøre med det første dødsfald. Disse spekulationer viste sig at være rigtige, men på det tidspunkt havde Johannes selv afsløret sandheden.

Da den 18-årige blev stillet over for alle de oplysninger, politiet havde samlet, blev han indhentet af samvittigheden, og han valgte at gå til bekendelse: Han havde dræbt ikke blot én ung kvinde, men to! Han kunne derimod ikke oplyse noget om motivet til disse forbrydelser.

Den unge mand havde længe været voldsfikseret. Mange kunne fortælle, hvordan han ind imellem optrådte aggressivt. Efter hvad kammeraterne fortalte under efterforskningen, så han gerne voldsfilm på video – det gjorde han jævnligt flere gange om ugen. Han dyrkede desuden forskellige kampsporter i sin øvrige fritid.

Det gjorde naturligvis ikke sagen bedre, at samtlige forbrydelser blev begået efter kraftig spiritusindtagelse. Det skal nævnes, at spiritusforbruget var udbredt i kammeratskabskredsen, og denne vane skabte en del problemer for politiet. Ikke kun den mistænkte, men også mange af vidnerne, afgav diffuse forklaringer ved afhøringerne, hvilket gjorde det vanskeligt med sikkerhed at fastslå, hvordan og hvornår forskellige episoder havde udspillet sig. Karakteren af disse problemer fremgår delvist af den følgende skildring, som for en stor del er baseret på vidnernes oplysninger. Disse bliver her gengivet stort set uændrede – med de unøjagtigheder, som efterforskerne måtte forsøge at udrede.





Den skæbnesvangre fødselsdagsfest

Lørdag den 6. februar 1993 fyldte Pia Jansson 20 år, og den aften inviterede hun en lang række kammerater til fest i et klubhus i Huaröd, en lille bebyggelse en snes kilometer syd for for Kristianstad. Festen begyndte ved 18.00-tiden.

Det blev en vellykket sammenkomst med mad og dans. Stemningen blandt de næsten 70 deltagere var høj. Johannes Ek ankom til klubhuset sammen med nogle venner før kl. 18.00. De havde først varmet op hos en pige i gruppen, Camilla Bengtsson, og Johannes havde her drukket en del alkohol. De øvrige gæster ved opvarmningsfesten var Malena Hasselberg, Jan Ek (Johannes’ storebror), Ann-Catrin Jonson, Sara Olofsson, Lisa Karlsson, Jessica Svensson, Olof Sjöberg, Verna Bylin og Ronny Mårtensson.

De var startet omkring klokken 17.00, og nogle af de unge varmede op til festen ved at drikke alkohol. Johannes havde selv noget med, som han drak.

Johannes kom egentlig fast sammen med Maria Costa, men deres forhold var blevet anstrengt, og hun var ikke med hverken til opvarmningen eller selve fødselsdagsfesten. Johannes var i øvrigt ikke den ”monogame” type: han gik gerne ”i lag” med flere piger samtidig. En af dem var Malena Hasselberg – men de var bare venner og egentlig ikke kærester.

Malena Hasselberg var for nylig kommet hjem til Sverige igen efter at have arbejdet som au pair i Tyskland. Hun havde netop gjort et fast forhold forbi nogle uger før, og hun var lidt forelsket i Johannes. Malena havde været sammen med ham seksuelt nogle gange siden nytårsaften 1992, selvom han var et par år yngre end hende.

Selskabet ankom som nogle af de allerførste til klubhuset ved 17.45-tiden. De blev kørt derud af Olof Sjöberg, som var konsekvent afholdsmand.

Da alle gæsterne var mødt frem, blev der serveret et måltid, hvortil der var både vin og spiritus. Gæsterne sad ved flere borde, der var opstillet i hesteskoformation med ét bord mellem fløjene. Malena kom til at sidde ved dette bord og Johannes på en af fløjene. Middagen varede til omkring kl. 21.00, og derefter begyndte dansen. I aftenens løb blev der serveret flere forfriskninger i klubhuset, men flere af gæsterne slog et smut over på et værtshus, som ligger i ejendommen ved siden af klubhuset, og her købte de øl og fortsatte festlighederne. De unge cirkulerede derefter frem og tilbage mellem værtshuset og klubhuset resten af aftenen. Både Johannes og Malena var blandt dem, som besøgte værtshuset.



Malena forsvinder

Lige efter kl. 22.15 forlod Malena og Lisa Karlsson klubhuset for at gå på toilettet. Bagefter gik de en tur udenfor og snakkede, som veninder nu gør. Malena nævnte, at hun var varm på Johannes, og ville høre, om Lisa ville synes, hun var ”strid”, hvis hun var sammen med ham. Hermed mente Malena underforstået, hvis hun havde samleje med ham.

Efter spadsereturen vendte veninderne tilbage til huset. Lisa gik ind og hentede penge, og derefter gik hun, Malena og Ann-Catrin Jonson over på værtshuset. Klokken kan have været omkring 22.30.

Senere på aftenen – på et tidspunkt omkring klokken 23.00 – kom Johannes over til det bord, hvor Malena sad. Han ville tale med hende og bad hende følge med ud. Det gik Malena med til, men ville først drikke sit ølglas ud. Johannes trak hen til døren og stod og ventede på hende. Lisa Karlsson fortalte senere under politiafhøring, at hun på dette punkt var kommet til at kaste et blik i retning af Johannes, og at hun havde syntes, at han så ”hård eller led” ud. Hun kunne derimod ikke afgøre, om han havde været beruset eller ej.

Malena forlod nu sine veninder og gik over til Johannes, og de to unge trak sig derefter tilbage. Efter hvad der senere kom frem, var det for at gennemføre et samleje.

Den unge pige kom ikke tilbage til festlokalet mere, men Johannes dukkede senere op igen med et heftigt blødende sår på den ene pegefinger. Han havde også tydelige hudafskrabninger i ansigtet og havde fået blod på tøjet. Johannes forklarede, at han var faldet over et hegn og havde revet sig på pigtråden.

Et par af festdeltagerne hjalp ham med at forbinde såret på fingeren. Han vaskede selv blod af hænderne og af tøjet inde på badeværelset og viklede papir om sin højre hånd.

Johannes deltog i festen omkring et kvarter endnu, men forsvandt så, for atter at vende tilbage til klubhuset efter et par minutter.

På et eller andet tidspunkt herefter var kammeraterne begyndt at savne Malena, og da det blev klart, at hun hverken var i klubhuset eller på beværtningen – der i øvrigt lukkede ved midnat – gik nogle af kammeraterne ud for at lede efter hende. Også Johannes deltog aktivt i den resultatløse eftersøgning.



Kontakt med forældrene

Olof Sjöberg var en af Malenas bedste venner. De havde gået i skole sammen og havde siden holdt kontakten ved lige. Olof var formentlig en af de allerførste, som bemærkede Malenas fravær og spurgte efter hende. Alle fandt hendes forsvinden mærkværdig, og ingen kunne forestille sig, at Malena blot havde forladt festen uden først at tage afsked og takke værtinden.

På den baggrund besluttede Olof sig til at lede efter Malena på småvejene omkring klubhuset. Han tog et par kammerater med – deriblandt Johannes Ek – og kørte ud. Men eftersøgningen var forgæves.

En eller anden ringede hjem til pigens forældre i nattens løb for at høre, om hun skulle være kommet hjem. Dette var grunden til, at forældrene så hurtigt fik besked om, at deres datter var forsvundet.

Efter den forgæves eftersøgning kørte Olof Sjöberg nogle kammerater, deriblandt Lisa Karlsson, hjem til Degeberga, hvortil de ankom klokken 02.40. Bagefter tog Olof tilbage til Huaröd for at hente nogle flere.

Blandt dem, som fik et lift senere på natten, var Ann-Catrin Jonson og Johannes Ek. På dette tidspunkt var de øvrige gæster taget videre til et dansested i Kristianstad for at fortsætte festen der.

Eftersom Malena stadig ikke var kommet hjem søndag morgen, ringede pigens forældre rundt til hendes venner for at høre, om nogen af dem vidste, hvor deres datter befandt sig. I deres fortvivlelse ringede de også hjem til Johannes, men han sagde – ligesom de øvrige – at han intet vidste. Allerede ved 10.00-tiden bestemte pigens far sig til at forelægge politiet sine bekymringer.



Pigen bliver fundet død

Politiet gik straks i gang, men nåede ikke længere end til at optage faderens anmeldelse, før der kom nye oplysninger. Klokken lidt over 11.00 søndag meddelte pigens familie, at de havde gjort et tragisk fund. De havde fundet Malenas lig på en mark bag den ejendom i Huaröd, hvor beværtningen havde til huse. Hendes lig var ilde tilredt, først og fremmest ansigtet var svært beskadiget, og hjerneskallen var simpelthen knust. At pigen var blevet bragt af dage – herom kunne der ikke herske nogen rimelig tvivl.

Familien dækkede liget med overtøj, mens de afventede politiets ankomst. Ellers var de meget omhyggelige med ikke at røre noget på findestedet.

Politiet kastede sig over sagen med stor energi og begyndte straks at undersøge findestedet samt at afhøre festdeltagerne. I første række ønskede man at få klarhed over, hvordan aftenen var forløbet, og om nogen havde bemærket, at noget usædvanligt var overgået Malena. Og naturligvis: hvem kunne tænkes at have berøvet hende livet?

Ret hurtigt kunne politiet danne sig et billede af aftenens forløb. Selv om flere af vidneudsagnene var upræcise, når det gjaldt tidsangivelser, kunne efterforskerne snart danne sig en opfattelse af begivenhederne.

Efter alt at dømme var Johannes Ek den sidste, der havde set Malena i live.

Begivenhederne kunne sammenfattes nogenlunde som følger, med udgangspunkt i vidnernes oplysninger: festdeltagerne var ankommet omkring kl. 18.00. Lige efter kl. 21.00 blev der rigget af efter måltidet, og derefter begyndte dansen. Som forfriskning blev der serveret øl og drinks. Næsten alle gæsterne havde drukket snaps til maden, og derefter fortsatte man med øl og andre forfriskninger.

Der havde været en del trafik frem og tilbage mellem klubhuset og beværtningen ved siden af – ikke fordi der manglede noget i forplejningen i klublokalet, men nærmest for afvekslingens skyld. På værtshuset havde de købt øl og fortsat festen.

Johannes var en af de første, der besøgte beværtningen i aftenens løb. Her kom han i snak med en kvindelig klassekammerat, og de to blev enige om at tage over at besøge en kammerat, som boede i nærheden, men som ikke var kommet til festen. Klokken var cirka 22.00, da de sammen bankede på hos kammeraten. Denne var dog ikke hjemme; hans søster oplyste, at han var på skiferie i Østrig. De to klassekammerater tog derefter tilbage til festen, og lidt senere løb Johannes på Malena.

Efterforskerne kom frem til, at Malena var fulgt med Johannes udenfor, og at dette var det sidste, nogen havde set til hende den aften. Johannes burde derfor kunne sige noget om, hvor hun var blevet af efter deres spadseretur.



Rev sig på pigtråd

Da Johannes igen dukkede op i klubhuset på et tidspunkt efter klokken 23.00, havde han virket lidt underlig. Kammeraterne havde syntes, at han var anspændt og forvirret. Derfor havde de lagt mærke til ham. Han havde godt nok været lidt beruset, men ikke mere end til husbehov. Han havde et sår på den ene finger, hvilket han forklarede med, at han var faldet over et pigtrådshegn og havde revet sig.

Til en af pigerne havde han undskyldende sagt:

– Du ved, mig og pigtråd!

Med denne udtalelse havde han hentydet til et tidligere tilfælde, hvor han havde haft sår på hænderne, og også den gang havde han henvist til, at han havde revet sig på et pigtrådshegn.

Nogle af gæsterne bemærkede, at han også havde en del skrammer i ansigtet, men ingen af dem havde gjort bemærkninger om dette eller spurgt ham, hvordan disse skader var opstået.

Johannes deltog derefter i festen igen, men dansede ikke. Kort efter gik han dog ud igen – uden at nogen så, hvor han gik hen. Kammeraterne regnede med, at han gik på værtshus igen, for det gjorde de fleste, når de forlod klubhuset.



Køligt kærlighedsmøde

Naturligvis blev også Johannes afhørt om søndagen angående begivenhederne lørdag aften. Politiet kom i kontakt med ham hjemme hos hans mor i Degeberga. Til at begynde med gjorde han gældende, at han ikke havde den fjerneste anelse om, hvad der var blevet af Malena.

Johannes fortalte dog uden omsvøb, at han havde forladt selskabslokalet, besøgt værtshuset og der mødt Malena – de havde ikke været sammen under måltidet i klubhuset. Senere var de fortrukket til en mark udenfor, hvor de var begyndt at udveksle kærtegn.

Han fortalte kortfattet og ulidenskabligt om kærlighedsmødet. De havde ikke talt noget videre sammen og havde heller ikke aftalt at have samleje – det var bare faldet sig sådan.

De havde kysset hinanden og havde klædt sig af. Ifølge Johannes havde Malena selv taget sine lange bukser og trusser af. De havde begge været næsten nøgne, da de lagde sig på jorden – pigen på ryggen og Johannes ovenpå. Februarnatten var rimeligt kold, temperaturen lå vel omkring fire–fem minusgrader, men kulden havde ikke holdt dem tilbage, hvilket Johannes forklarede med, at de begge havde været lidt berusede.

Samlejet var foregået med Malenas fulde samtykke, var Johannes meget omhyggelig med at pointere. Der havde altså ikke været tale om nogen form for tvang.

Efter at Johannes havde fået udløsning, rejste de sig og tog tøj på igen. Johannes hævdede over for politiet, at han var gået direkte tilbage til festen. Da han forlod Malena, var hun endnu ikke færdig med at klæde sig på, sagde han. Hvad der var sket med pigen, efter at han var gået, havde han ingen anelse om.



Hurtig opklaring

Det blev ikke nødvendigt med de helt store anstrengelser fra politiets side for at gennemhulle Johannes’ alibi. Efter ganske få timer faldt han til føje og tilstod mordet.



Opklaringen af dette morddrama kom således allerede inden for selve gerningsdøgnet. I løbet af den korte tid, der var gået, siden offeret var blevet fundet, havde politiets efterforskere nået at afhøre en stor del af festdeltagerne, fatte mistanke til Johannes og endog fremskaffe en del bevismateriale mod ham af forskellig slags.

Ved en husundersøgelse i hans mors hjem i Degeberga søndag aften fandt man det tøj, han havde haft på om natten, og det var delvist blodplettet. Johannes havde for øvrigt forsøgt at fjerne en del af sporene, blandt andet havde han vasket de bukser, han havde haft på til festen, i moderens vaskemaskine.

På det sted, hvor Malena var blevet fundet, havde man også gjort en del fund, som tidligt pegede i retning af Johannes. Politiet kunne konfrontere ham med disse fund og med de vidneforklaringer, der talte imod ham. Det var på den baggrund, at hans tilståelse faldt søndag aften.

Dagen efter, den 8. februar, blev Johannes varetægtsfængslet, og det blev samtidig besluttet, at han skulle gennemgå retspsykiatrisk undersøgelse, mens man afventede retssagen.



Ville ikke oplyse motivet

Det lykkedes ikke politiets efterforskere at formå Johannes til at afsløre motivet til mordet. Under fængslingsforhandlingen i Kristianstad tingsret blev han derfor presset af distriktsanklageren på dette punkt. Men han nægtede vedholdende at afsløre, hvad der havde udløst den grove mishandling, som havde ført til pigens død.

Heller ikke under de efterfølgende forhør lykkedes det efterforskerne at få Johannes til at fortælle, hvad der var gået forud for hans handlinger. Det eneste, han medgav over for forhørslederen, var, at det hele var ”gået skævt” efter samlejet på marken.

Men hvorfor han pludselig var blevet rasende og havde kastet sig over Malena, kunne han ikke forklare. Man fik dog halet frem, at Malena var blevet sur over ”et eller andet” og var begyndt at løbe over mod værtshuset. Johannes var da blevet overbevist om, at hun ville gå ind til kammeraterne i selskabslokalet og anklage ham for ”et eller andet” – hvad vidste han ikke. Han kunne ikke forstå, hvad hun havde at bebrejde ham – eller også ville han ikke sige det. Under alle omstændigheder var han styrtet efter hende. Efter cirka ti meter indhentede Johannes Malena og rettede et kraftigt spark mod hende, et spark med hælen oppefra med fuld kraft mod pigens krop – et såkaldt dropkick.

Mens Malena nu lå på jorden, tog Johannes fat om hendes hals med begge hænder og tommelfingrene mod strubehovedet. Så klemte han til af alle kræfter. Malena havde forsøgt at gøre modstand, og på et tidspunkt var det lykkedes hende at bide ham så hårdt i højre pegefinger, at det begyndte at bløde.

Smerten fik Johannes til at slippe grebet, og Malena var igen stukket i løb. Men endnu engang havde han sparket hende ned og derefter taget kvælertag med en hånd om hendes hals. Han klemte til, så hårdt han kunne, og pigen faldt slapt til jorden. Såvidt Johannes havde opfattet i det øjeblik, havde hun været død. Og det var også det han ønskede – hun skulle ikke få chancen for at fortælle kammeraterne…

Johannes vendte så tilbage til festen, hvor kammeraterne tog imod ham. Han vaskede blodet af og snoede toiletpapir om sin sårede finger.



Lod sten falde mod hovedet

Noget senere vendte Johannes tilbage til gerningsstedet for at forvisse sig om, at Malena stadig lå der, hvilket hun gjorde. Men pigen var åbenbart ikke død. Johannes syntes, han hørte hende klynke lidt. For at sikre sig, at hun virkelig døde, fik han fat i en sten fra et gærde i nærheden og lod den falde mod hendes hoved fra midjehøjde. Stenen var så tung, at han knapt kunne løfte den.

Han gentog dette et par gange – hvor mange gange kunne han ikke sige – men sandsynligvis havde han ladet denne sten eller en anden falde mod hendes hoved mindst tre gange.

I forbindelse med undersøgelserne på gerningsstedet fandt man to tunge sten i nærheden af liget, som kunne antages at være mordvåbnene. De var indsmurt i blod og hovedhår, som tydeligvis stammede fra Malena. Den ene sten vejede 22 kilo og den anden næsten 43 kilo.

Ved den retsmedicinske obduktion af pigens lig konstaterede man ikke blot de svære kranielæsioner, men også andre – indre – skader. Et ribben var brækket og havde punkteret den ene lunge, hvilket havde ført til indre blødninger. Sandsynligvis var denne skade opstået, da Johannes uddelte sine spark. Liget fremviste også skader flere steder på arme og ben.

Dødsårsagen blev i retsmedicinernes udtalelse angivet til at være en kombination af kvælning, kranieskader og indre blødning.



Vidner hørte bump

Et par teenage-drenge, der ikke deltog i fødselsdagsfesten, opholdt sig udendørs den lørdag aften i Huaröd. De oplyste over for politiet, at de ved 23.00-tiden havde hørt nogle lyde, der kom fra den retning, hvor marken ligger. Først havde de troet, at lydene kom fra et par, som havde samleje, og dette havde vakt deres nysgerrighed. Men de havde ikke kunnet se nogen – kun gløden fra en cigaret, og de var ikke gået tættere på.

Senere var det gået op for dem, at lyden var kommet af noget helt andet, muligvis at nogen havde slået med noget hårdt mod jorden eller mod et el-skab, der stod lige i nærheden.

Under efterforskningen sluttede politiet sig til, at de lyde, som drengene havde hørt, meget vel kunne have været de dump, som opstod, da Johannes lod de tunge sten falde mod Malenas hoved.



Drukneulykken tages op igen

I takt med at efterforskning skred frem, fik man stadigt tydeligere bekræftet, at Johannes var meget voldeligt anlagt. Dette kombineret med hans tilståelse fik automatisk politiet til at grunde over den 16-årige Petra Erikssons død Lucia aften. Johannes var jo den sidste, som havde set hende i live. Kunne han på nogen måde have haft noget med Petras død at gøre?

Sagen var ganske vist blevet henlagt – obduktionen havde ikke bestyrket mistanken om en forbrydelse. Men der var trods alt en del foruroligende detaljer. Efterforskerne havde for eksempel ikke kunnet udelukke muligheden af, at pigen var havnet i vandet ved en andens mellemkomst.

Nu tog efterforskerne materialet fra den pågældende aften frem igen og gennemgik det hele nøje en gang til.

Ulykken blev opdaget lige før midnat Lucia aften, da en politipatrulje observerede en genstand, som flød rundt i en kanal i det centrale Kristianstad. Da politifolkene bjærgede genstanden, som de først havde taget for en gul jakke, viste det sig at være et menneske. Der blev tilkaldt ambulance og gjort genoplivningsforsøg, men forgæves.

Da man undersøgte liget, blev der konstateret visse spor af vold mod kroppen, men det lykkedes ikke at påvise nogen forbrydelse. Skaderne kunne være opstået i forbindelse med bjærgningen eller genoplivningsforsøgene. Derfor havde politiet ikke basis for at antage andet, end at kvinden var faldet i vandet og druknet og således ikke havde været offer for en forbrydelse.

På grund af genoplivningsforsøgene var det umuligt ved den retsmedicinske obduktion at afgøre, om skaderne havde været der, før pigen havnede i vandet, eller de var opstået senere. Dødsårsagen kunne altså ikke fastslås med hundrede procents sikkerhed. Man konstaterede, at pigen havde drukket spiritus, men alkoholkoncentrationen i blodet var ikke så høj, at man kunne drage den slutning, at hun ikke havde været ved sine sansers fulde brug.

Efterforskningen blev stillet i bero med den antagelse, at pigen var faldet i vandet fra en af broerne over kanalen og siden var blevet ført med strømmen til det sted, hvor politipatruljen gjorde sit fund.

Sagen blev dog efterforsket, så langt det var muligt, og politiet afhørte de unge, som havde været i kontakt med pigen den aften.



Johannes kendte ulykkesofferet

Efterhånden fik politiet indkredset aftenens begivenheder temmelig detaljeret. Man kom hurtigt i kontakt med de unge, som havde været sammen med Petra Lucia aften – deriblandt også Johannes. Kammeraterne gav ensartede beskrivelser af aftenens forløb indtil klokken 21.00.

Lucia aften skulle kammeraterne i byen sammen. De mødtes derfor i Johannes’ lejlighed i Kristianstad, hvor han boede om hverdagen for at have kortere vej til skole.

Ved 17.00-tiden ringede Petra til lejligheden for at spørge, om Johannes havde noget spiritus, han kunne undvære. Johannes tilbød, at hun bare kunne komme, han havde en flaske vodka, som hun godt måtte få noget af. Pigen indfandt hos Johannes og drak lidt, inden gruppen drog afsted for at besøge diskotek ”Magasinet” inde i centrum. Petra tog også lidt spiritus med i en flaske, men ifølge kammeraterne kom hun til at tabe og knuse flasken ude på gaden. Hun havde været let påvirket, næsten umærkeligt, oplyste veninderne. Johannes havde derimod været solidt beruset, inden de forlod hans bopæl.

Petra og Johannes sad sammen i bussen og begyndte så småt at udveksle kærtegn – det havde alle bemærket. Da de stod af ved busterminalen, og kammeraterne styrede direkte mod diskoteket, var Johannes og Petra faldet fra. De gik en tur ad en sti, som løber langs kanalen i Kristianstad. Gangstien er til landsiden dækket af en tæt hæk, som forhindrer nysgerrige blikke. De kyssede og aede.

Ifølge Johannes gik de over broen i retning mod centrum, og derefter skiltes de, eftersom Petra skulle købe noget i en kiosk. Selv gik han hen på diskoteket, hvor han mødtes med vennerne ved 22.00-tiden. Han så ikke Petra mere i aftenens løb, hverken på ”Magasinet” eller andre steder.

Omkring midnat var Johannes og et par af kammeraterne på vej til Johannes’ lejlighed for at overnatte. Da de passerede kanalen, så de, at politiet havde afspærret området. De blev nysgerrige og fik nogle kortfattede oplysninger af de politifolk, som bevogtede stedet.

Da Johannes blev afhørt dagen efter dødsfaldet, havde man ingen grund til at tvivle på hans oplysninger. De var sammenhængende, og han gentog dem uden at røbe nogen form for nervøsitet. Der fremkom heller ikke andet, som kunne give grundlag for mistanker mod ham.



Uholdbart alibi

Men efter at Johannes havde tilstået mordet på Malena, var der i høj grad grundlag for at kontrollere oplysningerne fra december 1992 endnu en gang – det var jo et interessant sammentræf, at Johannes også havde været den sidste, der havde set Petra i live.

Sagen blev genåbnet, og de vidner, der var blevet afhørt i december 1992, blev afhørt igen. Denne gang gik det bedre. Da efterforskerne afhørte Johannes om, hvad han havde foretaget sig Lucia aften, stod det klart, at han forsøgte at skjule noget.

Et vidne var løbet på Johannes ved 22.00-tiden i nærheden af Östra Boulevard. Johannes var kommet løbende og havde virket oprevet. Han var stoppet op og havde vekslet et par ord med vidnet.

Dette havde Johannes ikke tidligere nævnt noget om, men nu kunne han godt huske, at han havde snakket med en eller anden, efter at han var skiltes fra Petra.

Der var også en del andre punkter, som var ubelejlige for Johannes, og det varede ikke længe, før han faldt til føje og indrømmede, at han havde dræbt Petra på næsten samme måde som Malena.

Inden for den korte periode af mindre end to måneder havde han således myrdet to piger.



Motivet til det første mord

Johannes’ motiv til mordet på Petra viste sig at være lettere at klarlægge end i tilfældet med Malena. Johannes fortalte, at han og Petra havde kysset og krammet. Da han havde gjort ansatser til at ville ”gå længere”, havde hun afvist hans tilnærmelser ved vende sig bort og ved at sende ham et blik, som han ikke brød sig om.

Efter hvad Johannes nu fortalte, var han blevet helt ude af sig selv og havde taget fat om Petras hals. Han havde fastholdt grebet i nogle minutter, og derefter var Petra faldet om på jorden.



Johannes forstod da, at han havde dræbt pigen – hun holdt op med at ralle og blev nu liggende ubevægeligt på jorden.

For at dølge sin gerning slæbte han liget ned til vandkanten. Med den ene hånd støttede han sig mod et træ, og med den anden løftede han pigen ud i vandet. Hun landede i kanalen med ansigtet nedad.

Johannes fjernede sig hurtigt fra stedet efter at have sikret sig, at han ikke havde efterladt sig nogen spor. Han konstaterede også, at bloddåden ikke var blevet iagttaget af nogen.

Han forlod kanalbredden og løb forbi Domus. Her mødte han en klassekammerat. Det var denne, som senere bevidnede, at Johannes havde virket oprevet. Johannes havde efter drabet igen sluttet sig til kammeraterne og havde deltaget i Lucia-festligholdelsen, uden at nogen anede, hvad han havde bedrevet tidligere på aftenen.

Efter at beskeden var kommet om Petras død, var kammeraterne sønderknuste og havde stået helt uforstående over for ulykken. De havde været hos den døde piges forældre, og Johannes havde været med. Over for efterforskerne indrømmede Johannes, at dette havde været hårdt.

Da kammeraterne nu fik kendskab til den egentlige årsag til Petras død, fortalte flere af dem, at de havde haft en følelse af, at der havde været noget uldent ved begivenheden. Ubevidst havde de fornemmet, at der lå en forbrydelse bag. Muligheden af, at Petra skulle have begået selvmord, havde de ikke et øjeblik troet på. Men de havde på den anden side heller ikke villet tro, at Johannes var skyldig. Beskeden om, at han havde tilstået mordet, kom derfor både som et chok og en lettelse for dem.

Nu var begivenhederne Lucia aften blevet knyttet sammen til en helhed. Det, som havde været en gåde for politiet, pigens venner og hendes forældre, havde fundet sin løsning. Uvisheden om, hvordan Petra var endt i kanalen, var forbi, og det var en befrielse – selvom familien naturligvis også følte stor smerte over det meningsløse i den unge mands handling.



Voldshandlinger nytårsaften

Johannes blev som sagt meget let bragt ud af fatning. Der skulle ikke mere til, end at en af kammeraterne kom til at nævne, at hans lillebror havde begået selvmord, før han blev ”vanvittig”. Han havde ført sig frem med utallige scener og voldsepisoder for at lukke munden på enhver, som kom til at nævne brorens navn.

Episoden nytårsaften havde haft netop dette som baggrund. På et pizzaria i Degeberga, hvor en del af vennekredsen var forsamlet i dagens anledning, var der en, der kom til at nævne selvmordet. Johannes’ reaktion kom omgående. Han var beruset, og straks fór en djævel i ham. Han råbte og skreg og græd og kastede sig over alle, han kom i nærheden af inde på restauranten. Ved forenede kræfter lykkedes det nogle af drengene at få lodset ham ind på toilettet. Kammeraterne kunne bagefter høre ham knuse spejle og andet derinde.

I et forsøg på at få Johannes ned på jorden igen var der nogen, der fik skubbet hans tidligere veninde Pernilla ind på toilettet. Hun var der eneste, som kunne få ham beroliget. De havde kommet sammen gennem lang tid, og da broren tog sit liv, var Johannes flyttet hjem til Pernilla og havde modtaget trøst og støtte hos hendes forældre.

Pernilla var mor til et barn, der var født i januar 1992, og Johannes var faren!

Johannes havde på den tid ændret sig til det værre og havde mistet al interesse for, hvad der foregik. Han havde mishandlet Pernilla et par gange både før og efter, at barnet blev født. De skiltes, men begyndte atter at ses i sommeren 1992 – for kort efter at skilles endnu en gang. Pernilla havde da fået en ny ven.



Pernilla fik Johannes med ud fra toilettet ved at bede ham komme med udendørs, så de kunne tale sammen.

Da de var kommet uden for restauranten, vendte Pernilla sig mod Johannes, og i samme øjeblik slog han hende uden pardon lige i ansigtet. Hun faldt bevidstløst om på jorden og blev liggende.

Johannes gik derefter ind på restauranten igen og sluttede sig til nytårsfesten, som om intet var hændt.

Efter et par minutter gik nogle af veninderne ud for at lede efter Pernilla. De fandt hende og fik kaldt hende til bevidsthed igen. Johannes var stadig til stede og gik først, efter at hans storebror havde ”skruet bissen på”.

Det ligger uden for den egentlige historie her, men det kan da lige nævnes, at Johannes senere samme aften mødte Malena. Efter hvad der er blevet antydet, havde han også intim omgang med hende for første gang netop denne nat…



Afhørt af politiet

Pernilla blev af sine venner overtalt til at indgive politianmeldelse mod Johannes, og hun foretog anmeldelsen i slutningen af januar 1993. Ved en lægeundersøgelse blev det konstateret, at Pernilla havde fået nedsat hørelse, formentlig som følge af slag mod det ydre øre, men skaden blev ikke vurderet til at være af varig art.

Politiet afhørte Johannes i sagen den 4. februar 1993, og han indrømmede overfaldet uden omsvøb. Johannes’ mishandling af Pernilla var altså blevet en politisag, hvilket alle kammeraterne var bekendt med, da fødselsdagsfesten i Huaröd fandt sted. Alarmklokkerne var med andre ord begyndt at ringe.

Men hvordan kunne det gå til, at Johannes så totalt kunne miste selvbeherskelsen? Og hvordan havde han kunnet gennemføre at omgås sine venner, som om intet var hændt, efter det første mord? Mange spurgte nu, hvorfor han ikke var blevet afsløret noget før. Der var jo så meget, som tydede på en helt usædvanlig følelsesmæssig kulde.

At Johannes ikke havde følelser var imidlertid ikke hele sandheden. Han fremstod som en dobbeltnatur, som også kunne være charmerende, kærlig og varm.

En lange række tragiske begivenheder i den unge mands liv blev blotlagt i forbindelse med den retspsykiatriske undersøgelse. Bevidstheden om disse kunne imidlertid ikke forklare forbrydelserne – eller for den sags skyld dulme smerten hverken for de to pigers eller gerningsmandens familier.

Den unge mand blev født i november 1974 og var således stadig teenager, da forbrydelserne blev begået. Han havde gennemgået mærkbare karakterforandringer på et tidspunkt omkring 1990, da hans lillebror begik selvmord. Brødrene havde stået hinanden meget nær, og tabet ramte Johannes hårdt. Forældrene var skilt, men søsknene boede stadig hos moderen; deres kontakt med faderen var ret sporadisk.

Johannes gik i gymnasiet i Kristianstad og havde en lille lejlighed der. Han klarede sig tilfredsstillende, og det gik nogenlunde med studierne. I weekenderne boede han som regel hjemme hos moderen. Efter brorens død i 1990 havde han imidlertid ændret sig til det værre. Han mistede respekten for andres liv og begyndte også selv at omgås med tanken om at tage sit eget liv.

Efter hvad mange i Johannes’ omgangskreds bagefter oplyste, havde den 18-årige i den sidste tid været som en tidsindstillet bombe. Han rejste børster ved enhver lejlighed.

Johannes’ opførsel blev ikke bedre af, at hans lillesøster blev voldtaget. Dette indtraf i slutningen af 1992. Ifølge forskellige vidneudsagn var hans aggressivitet trådt tydeligere frem efter denne tildragelse.



Straffen blev streng

Efter den retspsykiatriske undersøgelse sammenfattede lægerne deres resultater ved at konkludere, at Johannes havde et hidsigt temperament, og at han i gængs betydning var aggressiv og ukontrolleret. Han havde svært ved at sætte sig ind i andre menneskers følelser og var ikke i stand til at udtrykke nogen form for medfølelse.

Trods de her beskrevne karakterbrister havde Johannes dog været fuldt bevidst om det kriminelle i sine handlinger og havde været ved sine sansers fulde brug i gerningsøjeblikkene. Derfor måtte den 18- årige anses for fuldt ud i stand til at forstå og stå til regnskab for sine forbrydelser. Han blev således erklæret fuldt ud strafegnet.

Dommen blev afsagt ved tingsretten i Kristianstad den 13. april 1993, og straffen var til at mærke. Johannes Ek blev idømt maksimumstraffen på ti års fængsel for mord og mishandling. Desuden blev han dømt til at betale erstatning til ofrenes efterladte samt en del andre erstatninger til alt i alt omkring kroner 250.000.

Dommen blev ikke appelleret.








”Vejen til scenen går gennem sengen”


Af redaktionschef Per Dackén, Göteborg.



I underholdningsbranchen siges forbindelser – ligesom på andre områder – at være den eneste vej til succes. Sjældent bliver der udtrykt betænkelighed ved at udnytte muligheden for at bruge sine ”kontakter” for at nå det ønskede mål – undtagen når det er kvinder, der gør det. Så tales der foragteligt om at ”gå sengevejen ”.

En anden side af denne sag – vor tids dobbeltmoral tillader forskellige synsvinkler – er, at der findes mænd i ledende stillinger, som tager det for givet, at de har ret til sextjenester fra de kvinder, der krydser deres vej.

I denne sammenhæng ligger et par spørgsmål lige for: hvad forstår man ved ”at udnytte et afhængighedsforhold”, og hvor går grænsen mellem ”almindelig” opvartning og sexchikane/voldtægt?



Disse spørgsmål blev højaktuelle i efteråret og vinteren 1992-93, da et par unge piger henvendte sig til politiet med anklager mod en kendt person i underholdningsbranchen for sexforbrydelser og voldtægt. Pigernes anmeldelse blev opsnappet af journalister, hvilket resulterede i en usædvanlig nærgående pressedækning.

Offentligheden engagerede sig med liv og sjæl, og efterhånden blev befolkningen delt i to lejre – som om spørgsmålet om voldtægt var sværere at tage stilling til, end tilfældet faktisk er. Man hørte argumenter, der talte til pigernes fordel, såvel som udtalelser, der i hvert fald delvist undskyldte den pågældende mand.


Pirrende ingredienser

Det, der skabte så stor opmærksomhed omkring denne historie, var ikke kun, at den udpegede mand var en ”kändis” – en af de kendte. Det spillede sikkert ind, at de påståede sexforbrydelser havde fundet sted inden for de svenske underholdningskredse, og spekulationerne om, hvem de berørte piger var, tog fart.

Da mistankerne mod manden først var blevet offentliggjort, indfandt yderligere en stribe kvinder sig hos politiet. De havde læst om anklagerne mod ”nöjesprofilen” (”underholdningspersonligheden”), den betegnelse, som hurtigt var blevet gængs i medierne, og havde besluttet at give sig til kende. At det var den ”rigtige” person, der var tale om, var de blevet overbevist om på grund af de beskrivelser, der havde været af manden.

Alt i alt opgav 22 unge kvinder at have været genstand for den pågældendes nærgående interesse. Fælles for dem alle var, at de skammede sig over det skete, og at de egentlig havde tænkt sig at lade det ligge. Oprindeligt havde de ikke regnet med at blive troet af nogen – og endnu mindre, at underholdningspersonligheden ville blive dømt i retten for det, han havde gjort. Han var jo en temmelig kendt person, som var vant til rampelyset, og som havde gode kontakter blandt journalisterne.

En anden ting, der kan have spillet ind i deres overvejelser, var, at de ikke ønskede at fremstå som hovedløse lykkejægere eller bekræfte talemåden om ”sengevejen”.

Men hvorom alting er – det samme mønster gik igen: den tidligere impresario havde, fremgik det, lokket pigerne med artistkontrakter og engagementer. Derefter havde han udnyttet deres afhængighed og krævet seksuelle tjenester til gengæld, hævdede de.



Voldtægtsforbrydelser er svære at håndtere

For myndighederne – politi og anklagere – er voldtægtsforbrydelser alting meget sensitive sager. Politiet bliver ofte kritiseret og anklaget for ikke at behandle disse sager på en passende måde. Kvinder, der har anmeldt sexforbrydelser, har fortalt, at forhørene efter overgrebene har været så nærgående, at de i sig selv næsten opleves som endnu en voldtægt.

En kvinde, som lige er blevet voldtaget, er yderst sårbar. Begivenheden er i sig selv belastende; et seksuelt overgreb indebærer jo ikke blot den øjeblikkelige fysiske lidelse, men samtidig – og måske i endnu højere grad – psykiske mén, der kan være meget længe om at heles.

Psykologisk reagerer kvinderne ofte med selvbebrejdelser efter en sexforbrydelse. De giver sig selv skylden for det indtrufne, og mange får deres seksualliv ødelagt for altid efter en voldtægt.

At indlede et forhør med en kvinde i denne situation er ikke blot vanskeligt: det kræver stor indfølingsevne over for offeret – hvilket samtidig skal vejes op mod anklagernes og domstolenes krav om utvetydige beviser.

Og endelig forekommer der også et element af kønskamp. Derfor bliver det tit overdraget til kvindelige politifolk at stå for afhøringerne af voldtagne kvinder. Hvis politifolkene er mænd, kan situationen blive yderligere belastende. Det ligger lige for, at offeret forbinder oplevelsen af vold med alle mænd, altså selv med den politimand, der afhører hende, og det kan så få hende til at gå i baglås.

I den aktuelle sag var overgrebene sket over en længere periode, i visse tilfælde flere år tidligere. Men omstændighederne gjorde, at pigerne stadig følte stor frygt og skam.



Ingen fængslingsbegæring

Det blev politiet i Stockholm, der fik ansvaret for sagen, og efter en indledende undersøgelse blev hele materialet overdraget til anklageren. Voldtægt er en alvorlig forbrydelse, og på baggrund af, at ikke mindre end 22 unge kvinder var involveret, var der tale om en særdeles alvorlig anklage.

Anklageren, Carita Liljeström, rejste tiltale mod den udpegede mand i februar 1993. Hun indgav derimod ikke fængslingsbegæring mod ham, hvilket er almindeligt i sager, der kan give fængselsstraf. Hun motiverede det blandt andet med, at forbrydelserne lå langt tilbage i tiden, og at tiltalte ikke havde mulighed for at tilintetgøre beviser.

At manden ikke blev fængslet var en streg i regningen for de politifolk, der stod for efterforskningen. Mange fandt, at det stillede pigernes sag i et dårligere lys, og at det kunne tolkes, som om anklagemyndigheden ikke fuldt ud fæstede lid til pigernes oplysninger. Anklageren imødegik kritikken og hævdede, at ganske vist var pigerne troværdige, men der var ikke fremkommet nogen beviser eller indicier ud over, hvad de havde fortalt. En fængslingsbegæring ville under disse omstændigheder være blevet afvist af retten, mente hun.





Sympati for den mistænkte

Impresarioens identitet blev snart kendt i vide kredse, ikke kun blandt kunstnere og journalister. Anklagerne var en katastrofe for ham, og han forsøgte på forskellig vis – til at begynde med ved at udtale sig anonymt – at gøre gældende, at alt, hvad der blev sagt om ham var løgn, og at hans forbindelse med pigerne intet havde med voldtægt at gøre.

I adskillige avisartikler beskrev han det hele som et komplot – fantasier, som pigerne havde strikket sammen. Ifølge hans opfattelse tørstede pigerne efter hævn, fordi deres talent var blevet vurderet som utilstrækkeligt og ikke var slået igennem som kunstnere eller havde fået engagementer og filmroller. Et andet motiv kunne være, at de var ude efter at tjene lette penge – altså i form af erstatning for deres angivelige lidelser.

I offentligheden var der mange, der var skeptiske over for pigernes anklager. Det, der blev beskrevet i medierne, var så sensationelt, at det nærmest forekom usandsynligt. Men her og der anede man en – ganske vist aldrig åbent formuleret – beundring eller i det mindste delvis sympati for den mistænkte og de handlinger, han blev anklaget for.

Mellem linierne fangede læserne budskabet:


	Pigerne må have vidst, hvad de indlod sig på!


	Sådan er show biz!


	Hvis pigerne er så dumme, har de selv været ude om det!


	De fik ingen kontrakter, og nu vil de hævne sig på ham, som de troede kunne have fixet det…






Hvornår kan man tale om voldtægt?

Der florerer adskillige ”morsomme” historier om voldtægt eller ikke voldtægt, og det er et forfærdelig tabubelagt emne. Vittighederne går dog næsten altid ud over kvinden, manden fremstår tit som staklen, der bliver ført bag lyset. ”Først voldtog han mig, bagefter drak vi kaffe, og så voldtog han mig igen!”

Den slags vittigheder kan være uskyldige nok, men de giver samtidig udtryk for et kvindesyn, der tillader, at man bagatelliserer virkeligheden. I bund og grund er voldtægtsforbrydelser ynkelige i enhver henseende og ikke noget, der kan undskyldes eller viftes bort med vittigheder.

De spørgsmål, som nu blev debatteret, var om ”underholdningspersonligheden” virkelig havde udsat pigerne for alt det, som de påstod – det var virkelighed og ingen vittighed. En pige, der anklagede ”personligheden” for voldtægt ved to lejligheder, kom slemt ud at køre, da det blev kendt, at i det mindste den anden voldtægt var sket under former, som delvist underbyggede den anklagedes påstand om, at samlejerne havde været frivillige.

Nogen tid efter den første voldtægt løb pigen atter på ”personligheden”. Endnu en gang lod hun sig besnære af ham og sagde ja tak til at tage med ham til London. De checkede ind på et dobbeltværelse, og der gentog det hele sig. Endnu en gang kastede manden sig over hende mod hendes vilje, hævdede hun.

”Personligheden” påpegede også, at en voldtagen kvinde næppe efter overgrebene ville præsentere gerningsmanden for sine veninder og anbefale dem at lade ham introducere dem i underholdningssbranchen. På den baggrund kunne ”voldtægterne” vel næppe betegnes som særlig rystende oplevelser.

Endnu en oplysning fra den anklagedes side, som talte for, at samlejerne var sket med fuldt samtykke, var, at nogle af pigerne havde indsmurt hans krop i vellugtende olier både før og efter de angivelige voldtægter, og at de desuden havde masseret hans ømme ryg og skuldre.



Underholdningspersonligheden træder frem

Under den lange efterforskningsperiode, hvor aviserne forsøgte at overtrumfe hinanden med artikler om underholdningspersonligheden og hans kvinder, var den mistænkte mands identitet stadig ukendt for den brede offentlighed – eller rettere hans navn var ikke blevet offentliggjort i pressen, men kun blevet antydet.

Men navnet blev afsløret i slutningen af februar 1993, da en tv-kanal debatterede spørgsmålet om Publicistklubbens regler om offentliggørelse af navne. Den meget omtalte underholdningspersonlighed fik pludselig et navn, og hans billede blev vist. Det varede ikke længe, før andre medier fulgte eksemplet.

Dagen før det første retsmøde i tingsretten valgte ”personligheden” selv at træde frem i en debatartikel i en stor morgenavis. Senere fulgte han den op med yderligere en artikel i journalisternes fagblad, hvor han kritiserede medierne for dobbeltmoral og for at udnytte ”de kendtes” verden til deres egne formål. Han anklagede journalisterne for løgnagtighed og dobbeltmoral.

Omtrent samtidig optrådte han i et tv-program, hvor han forsøgte at videregive sit syn på mistankerne og at så tvivl om pigernes troværdighed. Han forsvarede sig med udtalelser som:

– De prøver bare at finde en syndebuk for at forklare deres egen fiasko.



– Jeg behøver ikke voldtage kvinder for at få sex!

Manden, den tidligere direktør for et pladeselskab Billy Butt, gjorde gældende, at omtalen havde skadet hans anseelse, at hans fremtidige erhvervsmuligheder med en lang række lovende forretningsmuligheder var blevet spoleret. Hans ægteskab lå naturligvis også i ruiner.

På dette tidspunkt var det kendt, at anklageren havde rejst tiltale for ni tilfælde af voldtægt og ét forsøg på voldtægt. De øvrige tilfælde blev ikke inddraget i anklageskriftet af forskellige grunde, dels lå de langt tilbage i tiden, hvilket forringede bevissituationen, dels kunne disse muligvis føre til frifindelse…



Pigernes anklager

Ved retssagen i Stockholms tingsret, som blev holdt for lukkede døre på begæring af såvel sagsøgerne som tiltalte, fastholdt anklagede, at der ikke havde været tale om om voldtægt og argumenterede ved at fremlægge sit syn på de påståede voldtægter. Han bestred ikke, at samlejerne havde fundet sted, men mente, at de var foregået i fuld overensstemmelse – hvilket ikke mindst turde være bevist derved, at nogle af pigerne havde siddet oven på ham under samlejerne. Efter hans opfattelse ville det have været den letteste sag af verden for dem blot at rejse sig og forlade ”voldtægtsmanden” – hvis der virkelig havde været tale om voldtægt!

Men pigernes oplysninger var også tungtvejende. Deres beskrivelser af overgrebene var samstemmende – der var ikke tale om nogen form for ”overensstemmelse”.

En ung kvinde fra Göteborg fremførte, at hun var blevet voldtaget efter at have forsøgt i flere timer på at forsvare sig. Pigen var blevet præsenteret for manden på Park Avenue Hotel i Göteborg. Han havde foreslået hende at tage med til Stockholm, hvilket hun havde sagt ja tak til. Opholdet var endt med, at hun var blevet voldtaget på et hotel, fortalte hun.

– Voldtægten var et meget hårdt slag for mig. Han tog noget fra mig, som jeg var stolt af, sagde hun under retssagen.

Pigen oplyste, at hun følte sig svigtet af de voksne, og at hun nu endog har svært ved at give sin far et knus.

– Retssagen var frygtelig. Jeg forsøgte at se væk, men ind imellem følte jeg det, som om hans blik brændte sig gennem mit tøj.

– Han virkede helt kold over for det, han havde gjort. Det var forfærdeligt.



En dobbeltnatur

En anden kvinde på 21 år og fra Värmland var i underholdningspersonlighedens magt et helt døgn.

Hun beskrev ham som en dobbeltnatur. Han kunne skifte mellem to måder at opføre sig på: den ene charmerende, opmuntrende og venlig, den anden aggressiv, fordringsfuld og voldelig.

– Han er dygtig til at føre folk bag lyset. På trods af hans mærkelige opførsel lykkedes det ham at berolige mig flere gange. Han er et sygt menneske, som må og skal stoppes.

Pigen kom i kontakt med underholdningspersonligheden ved et tilfælde og blev lokket til Stockholm med løfter om tv-jobs og reklamefilm. Hendes mor frarådede hende det, men pigen mente ikke, der kunne være noget farligt i det, hun stolede fuldstændigt på manden.

– Da vi kørte i hans bil, sagde han, at jeg så godt ud, og at jeg passede perfekt til jobbet. Men så begyndte han at rykke i min jakke og spørge, om jeg havde store bryster. Så faldt han ned igen, og øjeblikket efter opførte han sig ”normalt”.

Hans smiger fik hende til at glemme sin modvilje.

– Jeg havde jo ikke prøvet sådan noget før, så jeg troede, at det måske var mig, der var overfølsom.

I Stockholm forlangte manden at få lov til at fotografere hende i badedragt, hvilket gjorde hende ilde berørt; men heller ikke nu sagde hun fra.

– Senere ville jeg rejse hjem, fordi jeg skulle arbejde næste dag. Men han tvang mig til at blive, og jeg turde ikke sige ham imod.

Underholdningspersonligheden tog bukserne af og gik rundt i underbukser. Det var på grund af varmen, forklarede han. Senere erklærede han, at han var frustreret, og at han ville i seng med pigen.

– Det ene øjeblik var han indsmigrende og kaldte mig sin ”lille ven”. I næste øjeblik råbte han ad mig og kaldte mig et ”forbandet pigebarn”.

– Han tog på mig hele tiden, selvom jeg slog ham og kaldte ham et svin.

Skænderiet stod på hele natten – det lykkedes hende at forsvare sig et par timer ved at låse sig inde på et toilet.

– Jeg var smadderbange og græd. Men alligevel voldførte han sig mod mig. Det var måske ikke direkte voldtægt, det ved jeg ikke. Jeg var bange og helt apatisk.



Dømt i tingsretten

Under hele retssagen nægtede underholdningspersonligheden sig skyldig i anklagerne og hævdede, at han var udsat for et komplot. Efter hans opfattelse havde han yderligere belæg for denne mistanke i kraft af pigernes enslydende forklaringer.

Tingsretten drog dog en helt anden slutning ud fra overensstemmelsen mellem pigernes forklaringer. Netop fordi så mange piger vidnede om ensartede oplevelser, fandt retten det umuligt at affærdige oplysningerne. Retten hæftede sig blandt andet ved mandens taktik med at svinge mellem trusler og løfter i sine forsøg på at formå dem til seksuel omgang.

Underholdningspersonligheden blev dømt efter anklageskriftet til fire års fængsel og sammenlagte erstatningbetalinger på 437.000 (svenske) kroner.

Pigerne påhørte dommen med lettelse.

– Det er bare skønt. Det har været hårdt at kæmpe sig igennem det her.

Pigerne erklærede næsten samstemmende, at erstatningen var af underordnet betydning; det vigtigste var, at domstolen havde troet dem, at de havde fået oprejsning.

Dette var afslutningen på første halvleg. At dommen ville blive appelleret stod klart, allerede inden den var afsagt, idet underholdningspersonligheden havde arrangeret en pressekonference i tingsrettens lokaler, der skulle afholdes umiddelbart efter domsafsigelsen.



”Hans udseende virker ikke betryggende”

Tingsrettens beslutning kom overraskende for mange. Dels fordi den anklagede faktisk blev fundet skyldig i alle anklagepunkter, men først og fremmest fordi tingsretten så tydeligt markerede sin tiltro til pigernes forklaringer.

Som tidligere nævnt er det ikke ligefrem normen, at samfundet reagerer så voldsomt, hvis der ikke kan lægges andre, entydige beviser til grund.

En anden – men mindst lige så opsigtsvækkende – ting var, at dommen var formuleret på en i flere henseender usædvanlig måde. Frem for alt var der ét afsnit, der fik mange til at hæve øjenbrynene.

Den omtalte passage står i det afsnit, hvor tingsretten beskriver baggrunden for sin opfattelse af, at pigerne havde følt sig intimideret af Butt:

”Selv hans egne vidner har påtalt hans voldsomme temperament, hvilket kombineret med et noget særpræget udseende næppe direkte kan virke betryggende på en ensom, ung og formentlig fuldstændig uerfaren pige på besøg hos ham.”

Flere jurister fandt formuleringen vedrørende den domfældtes udseende bemærkelsesværdig. Nogle var kritiske, men ikke alle.

– Formuleringen er usædvanlig, næsten vovet, men ikke formelt kritisabel, sagde docent i strafferet Anders Stening.

Han mente, at bemærkningen kunne være velbegrundet, hvis retten var kommet frem til, at Butts udseende var af en sådan karakter, at det havde givet pigerne grund til at føle frygt over for ham, og at dette havde haft betydning for sagen.

– Formuleringen er i sig selv en stempling, men det er dommen i sin helhed jo også. Han må finde sig i, at retten har taget stilling til hans karaktertræk og andre egenskaber.

Rådmand Jan af Sillén ved Stockholms tingsret, der medvirkede i retssagen, forsvarede dommen:

– Formuleringen er nøje gennemtænkt. Det er alt, hvad jeg kan sige.



Anmeldelse for diskrimination

Billy Butt følte sig krænket og mente, at formuleringen var racistisk. Hans engagerede derfor den omstridte tidligere advokat Henning Sjöström til at bistå sig med at formulere en anmeldelse til diskriminationsombudsmanden (DO) mod tingsretten. I denne skriver Sjöström blandt andet:

– Butt er af pakistansk oprindelse og har derfor hverken svensk udseende eller svensk måde at opføre sig eller udtrykke sig på.

– Dette forhold har tingsretten på diskriminerende vis brugt imod ham i vurderingen af beviserne for de pågældende handlinger.

Frank Orton, DO:

– Hvis man er utilfreds med dommen, bør man anke den. Af erfaring ved jeg, at det er højst upassende at kommentere løsrevne citater af en dom.

Ligesom Stening mente han imidlertid rent generelt, at det kunne være rimeligt at lade en persons udseende indgå i en dom som en af flere omstændigheder.



Før anden halvleg – hovretsforhandlingerne

Efter dommen i tingsretten blev Billy Butt sat på fri fod, mens man afventede behandlingen af sagen i Svea Hovrätt. Men han fik forbud mod at forlade landet.

I denne periode arbejdede Butt energisk på at opnå forståelse for sin situation. Han deltog aktivt i den debat, der var blevet sat igang om mediernes måde at håndtere ømtålelige navneoplysninger på.

For at forbedre sin udgangsposition ved hovretsforhandlingerne begærede han også at få ny forsvarer. Han understregede, at han ikke var utilfreds med den advokat, der havde forsvaret ham i tingsretten, men hævdede, at det ville være nemmere for en kvindelig advokat dels at krydsforhøre pigerne og dels at vinde gehør i retten, når der nu var tale om en voldtægtssag.

Hans begæring resulterede i, at advokat Kerstin Sandels – Henning Sjöströms hustru – blev engageret, og gennem hende krævede han, at en række store navn fra kunstner- og medieverdenen – Lill Babs, Loa Falkman og Annika Hagström – skulle indkaldes som vidner i hovretten.

Ideen var, at disse skulle give et indblik i Butt som menneske og måske endda bekræfte, at en så kendt person ikke behøver at bruge vold for at få, hvad han vil have hos kvinderne. Men hovretten afviste denne begæring med den motivering, at disse vidner ikke kunne tilføre sagen noget nyt.

To nye vidner blev indkaldt på Butts begæring. Det var to piger, der kunne sandsynliggøre, at i det mindste en af sagsøgerne ikke var blevet voldtaget.

Billy Butt krævede også, at hovretsforhandlingerne skulle holdes for åbne døre. Så ville han få mulighed for at kaste et helt andet lys over det indtrufne og over pigernes karakter. Men af hensyn til de voldtagne kvinder og deres ønske om at forblive anonyme, besluttede hovretten at retshandlingerne også denne gang skulle ske for lukkede døre.



”Se, hvor kendt jeg er”

I oktober 1993 blev det Svea Hovrätts tur til at tage stilling til appelsagen. Billy Butts påstand var, at tingsrettens dom i sin helhed var forkert, og at han skulle slippe for såvel fængselstraffen som erstatningerne til sagsøgerne. Anklageren, Carita Liljeström, krævede derimod skærpet fængselsstraf.

Strategien fra den tiltaltes side gik ud på at søge at overbevise hovrettens medlemmer om, at han rent faktisk var en kendt person, der ikke behøvede at bruge vold mod kvinder for at opnå, hvad han ville. Han havde en mistanke om, at tingsretten ikke helt havde forstået dette punkt til bunds.

– I må meget undskylde, det er ikke min mening at prale, men det er vigtigt, at retten forstår, hvor kendt jeg er, erklærede han indledningsvis.

Forsvareren beskrev sin klients personlighed og baggrund og pointere, at Butt tidligt havde måttet lære at klare sig på egen hånd. Billy Butt havde haft et højst usædvanligt levnedsløb. Han er født i Pakistan, opvokset i Afrika og senere efterladt alene på en kostskole i Irland. Dette har naturligvis præget hans udvikling, mente advokaten.

– Han er usædvanligt stædig, indbildsk og selvoptaget – men venlig. Han kunne ikke gøre en flue fortræd, forsikrede hun. Dominerende og usvensk – men afgjort ingen skurk.

Over for domstolen blev der tegnet et billede af en kontroversiel og egensindig person, som gerne vover pelsen – og ofte får modgang – men altid har evnet at rejse sig igen.

Advokat Sandels mente, at de piger, der havde anmeldt Butt for voldtægt, var ude på at hævne sig:

– Da de ikke fik den forjættede kontrakt, følte de sig snydt. De fortrød, at de var gået med til at have sex, selvom de udmærket godt på forhånd havde vidst, hvad det drejede sig om. Hun anførte også, at det store antal piger, der havde anmeldt Butt, kunne forklares ved, at de regnede med få tilkendt erstatning fra ham.

Forsvaret viste også en række sammenklippede tv-interviews på video. Men åbenbart faldt denne del af strategien ikke så heldigt ud. Efter 20 minutter begyndte hovrettens medlemmer at flytte på sig, og lagmanden ville til og med scanne videobåndet hurtigt igennem.

Retsformanden erklærede lettere syrligt, at han var fuldt bevidst om, at Butt var en personlighed, som også var kendt, inden han blev anklaget for voldtægt.



”Dybe afgrunde i menneskesynet”

Det billede, som anklageren Carita Liljeström tegnede af Butts adfærd var langt fra positivt:

– Han har bevidst udvalgt unge piger og lokket dem med løfter om prøvefilmning. I flere tilfælde har han narret dem til at gå med til samleje. De, der nægtede, har han betvunget med sin fysiske styrke og kropsvægt. Ifølge anklageren havde Butt holdt pigerne fast ved at lægge sig oven på dem. Derefter havde de ikke formået at modsætte sig hans tilnærmelser.

Anklageren nedlagde derfor påstand om, at Butt skulle dømmes for voldtægt og idømmes en strengere straf end tingsrettens fire år.

Derefter gik ankageren nærmere ind på de forklaringer, som to af de ti piger blandt sagsøgerne havde afgivet. En af dem – voldtaget to gange af Butt – havde efter den første episode troet på hans tårevædede forsikringer om, at det aldrig skulle gentage sig. Alligevel voldtog han hende en gang til.

– At denne pige tror det bedste om sine medmennesker skal ikke vendes imod hende, anførte anklager Liljeström.



– Forbandede pigebarn kalder han hende, når hun ikke vil ligge med ham. Han er den store og mægtige, som har ret til at udnytte hende.

– Man fornemmer dybe afgrunde i denne mands menneskesyn, sagde advokat Py Löwgren, som repræsenterede tre af de piger, der havde anmeldt Butt.

Advokat Sandels indvendte, at anklageskriftets rubricering af forholdene som voldtægt var fejlagtig. Hun henviste til en dom ved højesteret, hvor en mand, der var gået til værks på samme måde som Butt, var blev dømt for ”seksuel udnyttelse”. Højesteret havde fundet, at manden ikke kunne dømmes for voldtægt.



Skærpet straf og fængsling

På den sidste dag af retshandlingerne i hovretten holdt Butt selv en salvelsesfuld, afsluttende plædering.

– Det er mig, der er offeret. Ingen anden har lidt så meget som jeg. Hvis jeg bliver dømt, har jeg intet at leve for, sagde han.

Han beskrev derefter, hvordan unge kvinder ofte bliver tiltrukket af magtfulde, ældre mænd.

– Nogle mænd byder på champagne eller en rejse til Paris. Jeg havde mulighed for at sikre dem en prøveoptræden eller lade dem medvirke på en eller anden rockvideo – jeg havde altså magt til gøre dem til stjerner, sagde Butt.

Han beskrev sig selv som en gentleman, som bor på det fine hotel i den lille by og redder 20-årige skønheder fra jævnaldrende drenge, som ikke forstår sig på kvinder.

– De hænger bare på pigerne og hælder øl på dem. De er alt for nærige til at byde på en Martini.

Butt benægtede, at han fysisk havde betvunget nogen af de ni piger, der optrådte i retten. Hver og en af dem var selv gået med til samleje, hævdede han – på nær to, og med dem var der derfor ikke blevet noget samleje.

Butt kunne forlade hovretten som en fri mand, men retssagen havde sat sine spor. Ikke mindst havde han taget kraftigt på i vægt, siden dengang han stadig var en feteret ”underholdningspersonlighed”:

– Jeg så nok lidt mere glamourøs ud dengang, sagde han til de journalister, der dækkede retshandlingerne.



Fængslet før hovretsdommen

Billy Butt kunne forlade hovretten på fri fod, men kort efter besluttede Svea Hovrätt at Billy Butt skulle fængslet under bestyrket mistanke for voldtægt. Dette skete på begæring af anklageren, der mente, at der forelå risiko for flugt. Fængslingsbeslutningen indicerede, at også hovretten havde fundet belæg for at dømme Butt for voldtægt.

Billy Butt var naturligvis meget skuffet og ked af fængslingsbeslutningen og erklærede, at han ville indlede en sultestrejke. Hans forsvarer kritiserede, at beslutningen var kommet så sent.

– Hele historien er absurd. Hvis jeg bliver dømt, betyder det, at domstolen har sat sig ud over al menneskelig adfærd. Jeg har ikke begået nogen voldtægter.

Han hævdede samtidig, at han følte sig krænket over at blive mistænkt for at ville undfly retfærdigheden.

– Hvis jeg virkelig ville have flygtet fra straf, havde jeg da ikke ventet så længe. I så fald ville jeg have forladt Sverige for altid, allerede inden sagen begyndte i tingsretten; jeg er jo indehaver af to andre nationaliteter. Men jeg stolede på, at domstolen ville tage anklagerne for, hvad de er, nemlig nogle pigers desperate forsøg på afpresse mig som en kendt person.

Med hensyn til hovrettens formodede afgørelse, erklærede Butt, at han godt var klar over, hvorfor domstolen havde fæstet lid til pigernes oplysninger:

– Jeg har ikke en chance for at blive troet, når der sidder ni piger med hestehale og strikket trøje og græder i retssalen. Men jeg har ikke gjort noget, som andre mænd i min alder ikke gør, når de søger kvindeligt selskab.

Den 17. november 1993 blev hovrettens afgørelse bekendtgjort. Til manges overraskelse skærpede hovretten underrettens dom og forhøjede straffen til fem års fængsel, mens erstatningsbeløbet blev stadfæstet i overensstemmelse med tingsrettens afgørelse.

Afgørelsen var naturligvis ikke, hvad Billy Butt havde ønsket sig, og han besluttede straks at søge om appelmulighed til højesteret.

Men heller ikke ved denne instans vandt Billy Butt gehør for sin opfattelse. Ved at højesteret den 21. december 1993 afviste hans appelansøgning, blev hovrettens dom stadfæstet.



Selvbiografi som forsvarstale

I efteråret 1993 udgav Billy Butt sin selvbiografi ”Vem fan är Billy Butt”. I denne beskriver han sin brogede baggrund og giver – først og fremmest – sin version af de begivenheder, der tog deres begyndelse, da han blev informeret om pigernes anklager.

Bogen er naturligvis et partsindlæg, men det skal siges, at Butt ikke benytter lejligheden til at ”give igen” over for de piger, der har anmeldt ham for sexforbrydelser. Han beklager blot, at de har ladet sig lokke med af forskellige interesser. Kun en enkelt kvinde bliver i bogen anklaget for at være en løgnerske og en lykkejæger – en 27-årig sangerinde, der tidligt under forundersøgelserne trådte frem under eget navn i pressen og slyngede om sig med anklager imod ham. På denne måde håbede hun på en gang at få tiltusket sig erstatning og samtidig blive kendt som kunstner. Men Butt viser dog i bogen, at han ikke praktiserer samme etik som medierne: han udleverer ikke kvinderne ved navn.

Det kan nævnes, at netop denne kvindes anklager tydeligvis ikke vandt tiltro hos anklagemyndigheden, lige præcis hendes ”voldtægts”-tilfælde var ikke at finde i anklageskriftet.

Den egentlige brod i Butts bog er dog rettet mod en række journalistMellem linierne fangedeer og først og fremmest en aftenavis, hvis arbejdsmetoder han beskriver som langt fra humane eller ansvarlige. Og naturligvis argumenterer han mod politiet og domstolene, som tydeligvis – efter Butts opfattelse – har ladet sig besnære af pigernes forklaringer.

Billy Butt måtte i gang med at afsone sin fængselsstraf, men det varede ikke længe før han igen lod høre fra sig.

Denne gang – i februar 1994 – vendte han sig i en opsigtsvækkende debatartikel mod, at de svenske fængsler i mange henseender holder en højere standard end internationale luksushoteller. Udtalelserne vakte de øvrige indsattes vrede, og Butt blev bombarderet med trusselsbreve fra medfanger, der ikke var enige i hans vurderinger.

Det kan måske være en trøst og ”formildende omstændighed” for Butt, at han kommer til at nyde sin fængselstid i en sådan luksus – han har jo fem år foran sig til at grunde over sin skæbne.








Tasketyvene


Af kriminalinspektör Göte Bruzelius, Stockholm.



En fejltagelse fra den vagthavende anklagers side og en stor portion stædighed fra politiets side førte til, at de to hovedpersoner i denne artikel kunne bindes til ikke mindre en 19 tasketyverier og dermed efterfølgende grove bedragerier.



Onsdag den 5. april 1989 forlod den 73-årige Doris Olsson sin bopæl i Hägersten for at købe ind i den nærliggende købmandsforretning. I håndtasken lå der 1.500 kroner, nøgler til hendes bopæl, ID-kort og desuden en bankbog med 85.000 kroner på kontoen. Hun ville ikke lade bankbogen ligge derhjemme af skræk for indbrudstyve. Da hun vendte tilbage fra forretningen og skulle til at gå ind af sin dør, mærkede hun, at en eller anden rykkede i hendes håndtaske. Hun blev forskrækket og forsøgte at holde fast i den. Gerningsmanden rykkede igen, og taskens rem gik i stykker, hvorefter manden tog tasken, løb bort fra stedet og ned ad den nærmeste tværvej.

To vidner fortalte, at manden, der stjal håndtasken, sprang ind på passagersædet af en lille, sølvgrå bil, der kørte bort fra stedet.

Den næste dag, lige efter at bankerne var åbnet, kom der en kvinde ind i Handelsbanken, Sveavägen 17, der ville hæve 85.000 kroner på Doris Olssons bankbog. Kvinden legitimerede sig med et stjålent ID-kort lydende på en Maria Molin og fremviste samtidig et papir, ifølge hvilket Doris Olsson gav hende fuldmagt til at hæve pengene. Det opmærksomme bankpersonale havde dog bemærket, at kvinden var sammen med en mand, der stod og ventede på gaden uden for banken. Kassereren syntes ikke, at billedet på ID-kortet lignede kvinden, så politiet blev tilkaldt. Mens man ventede på politiet kom det også frem, at kontoindehaveren kort forinden havde ringet og spærret bankkontoen.


Den første anholdelse

Kvinden, der forsøgte at hæve pengene, og manden, der ventede uden for banken, blev anholdt og bragt med til kriminalpolitiet. Kvinden, der fremover bliver kaldt Pia, var født i 1966. Hun havde lyst, skulderlangt hår og så godt ud. Hun virkede veltrænet og var meget afvisende over for de politifolk, der anholdt hende. Pia stod ingen steder i politiets registre.

Pias ven, vi kalder ham Arne, var seks år ældre end Pia. Han stod derimod i politiets registre – og ikke kun for småforbrydelser. Derudover var han dokumenteret narkotikamisbruger. Fra motorregisteret fik politiet at vide, at Pia var ejer af en sølvgrå Mazda. I sandhed en interessant oplysning.



Den første afhøring

Under afhøringerne af Pia og Arne oplyste de begge to, at de om morgenen den 6. april havde været på Sergels torv. Der havde de fået bankbogen, ID-papirerne og en fuldmagt til at hæve pengene. De havde fået alt dette af en mand, som de kendte under navnet Kervin. De skulle få 15.000 kroner af de penge, de hævede. De resterende 70.000 kroner skulle de give til Kervin.

Politiet kunne ikke komme i kontakt med Doris Olsson, så på dette tidspunkt vidste man ikke, hvordan hun havde mistet sine papirer. Maria Molins ID- kort, som politiet fandt hos Pia, var også blevet benyttet til at hæve 1.400 kroner fra Maria Molins egen konto. Molin havde fået stjålet sin pung under et besøg på et solarium i Stockholm. Pengene var blevet hævet på hendes konto den samme dag.

Det samme ID-kort var yderligere blevet benyttet til at hæve i alt 15.500 kroner fra Elsie Engers konto i Handelsbanken. Pengene var blevet hævet den 5. marts. Den samme dag var Elsie Enger kørt med tunnelbanen til Hägerstensåsen. Da hun forlod tunnelbanestationen og gik op på en parkvej, kom en mand løbende bagfra og rev hendes håndtaske fra hende. Hendes signalement af tasketyven passede udmærket på Arne.

Pia og Arne blev også afhørt om disse ting. De indrømmede begge bedragerierne men benægtede tyverierne. De oplyste, at de havde fået Elsie Engers papirer af en mand, der hed Stefan.

Efter afhøringerne besluttede anklageren, at Pia og Arne skulle løslades, og at der skulle udstedes fængslingskendelse på Kervin.



Kervin standset

Den 9. april blev en personvogn standset på E4 ved Haga Norra. Bilen blev kørt af Kervin, og den var stjålet fra et biludlejningsfirma i Malmö. Kervin var specialist i at stjæle biler fra biludlejningsfirmaer. Han stjal de biler, som kunder leverede tilbage.

Når bilerne bliver leveret tilbage efter lukketid, plejer udlejningsfirmaerne at lade kunderne smide bilnøglerne enten i brevkassen eller i en speciel type brevkasse. Kervin havde en meget stærk magnet, der var forsynet med en lang snøre. Med denne kunne han fiske nøglerne op af brevkasserne og stjæle de tilbageleverede biler.

Mange billejere fik ubehageligheder, fordi biludlejeren naturligvis troede, at de ikke havde leveret bilen tilbage på det aftalte tidspunkt. Da der var udstedt fængslingskendelse på Kervin, blev han anholdt og bragt til kriminalpolitiet.



Kervin bliver afhørt

Udover at Kervin blev afhørt om biltyverierne, blev han også afhørt som mistænkt for meddelatighed i de grove bedragerier, som Pia og Arne havde påstået, at han stod bag. Kervin tilstod biltyverierne men benægtede, at han skulle stå bag de bedragerier, som Pia og Arne havde begået. Han havde ikke engang været sammen med dem på det tidspunkt, som de havde oplyst. Kervin henviste til sin mor samt til arbejdsformidlingen ved Liljeholmen, som kunne give ham alibi for det omtalte tidspunkt.

En kontrol af Kervins oplysninger viste, at de var rigtige. Kervin kendte Pia og Arne men havde ikke været sammen med dem i den aktuelle uge. Af gode grunde meldte Kervin Pia og Arne for falske beskyldninger.



Anholdt igen

Om formiddagen den 10. april udstedte anklageren så fængslingskendelse på Pia og Arne. Nu stod det helt klart, at de havde løjet om, hvordan de havde fået fat i de papirer, der var blevet benyttet ved bedragerierne. På baggrund af oplysninger fra vidner til tasketyveriet fra Doris Olsson samt Pias bilmærke kunne man nu have mistanke om, at det var Pia og Arne selv, der havde stjålet håndtasken.

De to blev anholdt om aftenen den 10. april. Under afhøringerne blev de oplyst om mistankerne om falske beskyldninger mod Kervin samt om mistankerne om, at de havde stjålet håndtasker fra Doris Olsson og Elsie Enger samt en pung fra Maria Molin. Pia og Arne benægtede tyverierne og fastholdt, at de havde fået papirerne af Kervin. Selv om de kom med helt urigtige oplysninger under afhøringen, traf den vagthavende anklager den beslutning, at de skulle løslades med det samme, hvilket de også blev. Til den vagthavende anklagers forsvar skal det måske siges, at han tydeligvis må have fået sagen helt forkert fortalt. Det var jo helt klart, at ingen af dem burde være blevet løsladt på dette tidspunkt.



Intensiveret intern efterforskning

Via det centrale kriminalregister ved Rikspolisstyrelsen (RPS) blev der nu hentet en oversigt frem over samtlige tasketyverier, der var blevet begået i de forskellige politidistrikter i løbet af første halvdel af 1989, og anmeldelserne blev indgående gennemlæst. Formålet med dette var at finde oplysninger om signalementer, fremgangsmåder og andre vidneudsagn, der kunne knytte de forskellige tasketyverier sammen. Det var et tidskrævende arbejde. Men allerede om morgenen den 12. april havde politiet fundet oplysninger, der helt klart kunne binde Pia og Arne til andre tasketyverier forskellige steder i byen. Dette resulterede i, at der den samme dag klokken 07.45 blev udstedt fængslingskendelse mod dem af den almindelige efterforskningsleder.

Den fortsatte efterforskning viste, at Pia og Arne var rejst til Spanien den 11. april. De syntes tydeligvis, at politiets interesse var blevet lidt for nærgående. Herved fik politiet yderlig tid til indre efterforskning og kortlægning af de tasketyverier, som Pia og Arne kunne have begået.



I sving igen

Ved 14-tiden den 18. maj fik Ingegärd Harvard frarykket sin håndtaske uden for Riksdagsbygningen af en kvinde. Elever fra en skoleklasse fulgte efter kvinden, der smed håndtasken fra sig, løb over Norrbro og havde held til at slippe væk.

Den samme dag, et par timer senere, blev Christina Gunelli antastet af en yngre kvinde på Storgatan på Östermalm. Gunelli brugte stok efter en benoperation. Kvinden gik hen til Gunelli og skubbede hende, så hun faldt. Samtidig rykkede kvinden håndtasken fra Gunelli, løb væk fra stedet og sprang ind i en sølvgrå personvogn, der kørte derfra. Ifølge vidnet Tomas Jansson skulle bilen have været en sølvfarvet BMW.

Gunelli blev bragt til Sabbatsberg hospital, hvor lægerne kunne konstatere, at hun havde pådraget sig et lårbensbrud. En halv time senere blev politiet tilkaldt til Kungsträdgården. Der mødte de en kvinde, der kort tid forinden var blevet bedt om at hæve 20.000 kroner på en checkkonto, der tilhørte Gunelli. Kvinden udpegede den person, som havde bedt hende om at hæve pengene.

Politimændene pågreb den mistænkte kvinde og tog hende med på politistationen. Det var Pia, og det viste sig, at den håndtaske, hun bar på, tilhørte Gunelli. Under den første afhøring tilstod Pia medhjælp til groft bedrageri men benægtede tyveriet af håndtasken. Pia kunne dog ikke komme med nogen forklaring på, hvorfor hun var i besiddelse af håndtasken, hvor hun opbevarede både sin egen og Arnes adressebog. I omslaget på Pias adressebog fandt politiet tre saldomeddelelser angående Gunellis konto i Nordbanken. Pia havde tydeligvis lagt dem der for senere at kunne hæve på Gunellis konto.

Pia og Arne var vendt tilbage til Sverige dagen før og var straks begyndt at øge deres kassebeholdning.



Konfrontation

Et antal diasbilleder, hvor Pia var på, blev den samme dag vist for Gunelli, hvor hun helt sikkert udpegede Pia som den kvinde, der havde rykket hendes håndtaske fra hende. Resultatet af konfrontationen og omstændighederne omkring tidligere tasketyverier gjorde, at man begærede, at Pia skulle fængsles, hvilket hun blev den følgende dag.

Arne var stadig på fri fod, hvilket gjorde, at politiet fik en lidt længere tidsfrist til den interne efterforskning og undersøge forskellige anmeldelser angående tasketyverier. Da Arne blev anholdt i juni måned, var både hans og Pias gøren og laden kortlagt.



Den interne efterforskning fortsætter

Den 1. marts fik Monica Nilsson frarykket sin håndtaske i Vällingby. På vej hjem fra arbejde mødte hun en mand, som hun på afstand opfattede som en arbejdskammerat. Da manden nåede hen til hende, tog han fat i skulderremmen på hendes taske, rykkede tasken til sig og løb væk fra stedet. Monica Nilsson havde 1.200 kroner og rigskuponer for 500 kroner i tasken. Hun havde intet checkhæfte eller lignende i tasken.

Den 29. marts ved 19.15-tiden var Gun Wörman på besøg i Hägersten. Da hun spadserede på Majstångsvägen i Midsommerkransen, kom en mand op bag hende og rykkede hendes taske fra hende. Den indeholdt blandt andet et checkhæfte.

Den samme aften ved 19.30-tiden fik Margareta Linder frarykket sin håndtaske på Personnevägen i Hägersten. En mand, der gik på Personnevägen på dette tidspunkt, så en grå metallicfarvet Mazda, der kørte på Personnevägen. Bilens siderude blev rullet ned, og en håndtaske smidt ud. Manden var så hurtig, at han noterede sig bilens nummerplade.

En kontrol viste, at bilen var indregistreret i Pias navn, og at den håndtaske, der blev smidt ud fra bilen, tilhørte Gun Wörman. Dermed var der en klar forbindelse mellem tasketyverierne fra Gun Wörman og Margareta Linder.

Få minutter inden tasketyveriet fra Gun Wörman havde Austra Sadovski fået frastjålet sin taske på Sedelvägen i Hägersten.

En halv time senere befandt Maj Kasjö sig ved nedgangen til tunnelbanestationen ved Karlaplan på Östermalm, hvor hun fik frarykket sin håndtaske. Fremgangsmåden var den samme, gerningsmanden kom bagfra og rykkede håndtasken til sig.



Hævet på Wörmans konto

Så hurtigt bankerne åbnede om morgenen den 30. april kom en mand ind i en bank og hævede 2.000 kroner på Wörmans konto.

Det var Arne, der hævede pengene under navnet Tomas Jansson, ved hjælp af dennes stjålne ID-kort. Endnu et forsøg på at hæve penge på den samme konto blev gjort kort efter i en anden bank, men da var kontoen blevet spærret. Manden forlod hurtigt banken, og ID-kortet blev liggende i banken. I ID- kortets hylster lå tre pasbilleder, der forestillede Arne. Kassereren oplyste, at manden ikke lignede manden på billedet på ID-kortet. Hun var derimod sikker på, at han var identisk med den mand, der var på de tre løse billeder, der lå i ID-kortets hylster.

Arne og Pia var lidt sløsede og efterlod sig hele tiden små indicier med hvis hjælp, politiet efterhånden fik en række af holdbare indicier, der konsekvent pegede mod dem.



Tasketyverierne fortsætter

Om aftenen den 30. marts var Anita Kempe på vej hjem til sin bopæl på Hälsingegatan i Vasastan. Da hun skulle trykke koden til dørlåsen, kom en mand snigende bagfra og rykkede hendes håndtaske fra hende.

Tyveriet blev set af to andre damer, der senere udpegede Arne ved en videokonfrontation. Dagen efter blev der hævet penge fra Kempes konto med hjælp af en forfalsket fuldmagt. Fuldmagten var underskrevet Tomas Jansson. Kvinden, der hævede pengene, gik under navnet Maria Molin.

Eva Rixon fik frarykket sin håndtaske den 1. april, da hun forlod Vivo-forretningen på Upplandsgatan i Vasastaden. Rixon opfattede, at gerningsmanden skar skulderremmen over på hendes taske. Hun så derefter, hvordan manden løb hen til en sølvfarvet bil, der hurtigt forsvandt fra stedet. Dagen efter blev der hævet 2.000 kroner fra Rixons konto. Håndskriften på hæveblanketten talte for, at det sandsynligvis var Pia, der havde skrevet den.

Om aftenen den 1. april fik Jane Grönros frarykket sin håndtaske, da hun gik og kiggede på vinduer på Erik Dahlbergsgatan. To dage senere blev der i alt hævet 4.000 kroner fra Grönros konto i navnet Maria Molin. Grönros udpegede også Arne som gerningsmanden til tasketyveriet.

Den samme aften stod Susanne Gademark og ventede på grønt lys ved Ringvägen syd for Söder, da en mand bagfra rykkede hendes håndtaske fra hende. Gademark råbte til manden, at hun ville have sine nøgler, hvorefter manden meget høfligt smed nøglerne fra sig på gaden. Gademark udpegede også Arne som gerningsmand.

To dage efter blev der hævet 1.800 kroner fra Gademarks bankkonto. Det var sandsynligvis Pia, der havde skrevet hæveblanketten.



Uforbederlige syndere

Pia og Arne sad arresterede den 6.-7. april. De blev løsladt klokken 15.15 den 7. april. Allerede nogle timer senere var de i gang med nye tasketyverier.

Klokken 18.15 var Marianne Bonnier på vej hjem fra sit arbejde, da hun på Karlavägen fik frarykket sin håndtaske af en mand, der kom snigende bagfra. Tasketyveriet blev set af et mandligt vidne, der ved fotokonfrontationen udpegede Arne og sagde, at han ”mindede meget om gerningsmanden”.

Bonnier havde sit hævekort i tasken, og koden stod i en notesbog. Nogle minutter efter tasketyveriet blev der tre gange i alt hævet 5.000 kroner på hendes hævekort.

Den 8. april mistede Marianne Stradal sin håndtaske på Västmannagatan i forbindelse med et tasketyveri. To drenge, der befandt sig i nærheden, så at tasketyven løb hen til en sølvfarvet Mazda, der hurtigt kørte bort fra stedet. Drengene udpegede senere Arne ved en videokonfrontation.

Den samme dag fik Kerstin Björhn frarykket sin håndtaske på Artillerigatan. Hun udpegede også Arne som gerningsmanden.



Tasketyvene bytter roller

Den 9. april var Eva Rapp ude at gå sammen med sin søster på Forshagagatan i Farsta, da en pige i 18- 20-års alderen rykkede hendes håndtaske fra hende. Efter at have stjålet tasken sprang kvinden ned af en skråning og ind i en mindre grå bil, der blev kørt af en ung mand. Eva Rapp udpegede Pia.

Den samme dag fik Harriet Öberg-Eriksson frarykket sin håndtaske, da hun var ude ved Högalidskirken med sin mor, der sidder i kørestol. Det var en mand, der stjal tasken. Sagsøgeren udpegede Arne som gerningsmand.

Den samme dag blev Inga Dennerstam udsat for et forsøg på tasketyveri ved tunnelbanestationen Isstadion syd for Söder. Hun havde dog held til at holde fast i tasken, så gerningsmanden fik den ikke med sig. Dennerstam udpegede også Arne som gerningsmand.



Arne anholdes igen

Man nåede helt frem til 6. juni, inden Arne igen sad hos politiet. Han oplyste, at hans navn var Tomas Jansson. Det var det navn, han havde benyttet i bankerne, og som han havde brugt, da han ganske frækt anmeldte sig som vidne til tasketyveriet fra Gunelli. Han kom med helt vildledende oplysninger, da han sagde, at det var en BMW, som kvinden kørte bort i. Den bil, der var blevet benyttet, var Pias sølvgrå Mazda.

Under den første afhøring benægtede Arne alt, undtagen de ting, som han havde tilstået i forbindelse med de tidligere anholdelser.



Pia villig til at samarbejde

Mens Pia sad varetægtsfængslet, blev hun medgørlig og ændrede helt indstilling til forhørslederen. Hun opdagede, at det ikke hjalp hende at være umedgørlig, og da hun viste sine positive sider, var hun vældig flink.

Pias ulykke var, at hun havde mødt Arne og var blevet trukket ind i narkomisbrug. I løbet af varetægtsfængslingen indså hun dette og tog mere og mere afstand fra Arne. Hun indså, at løbet var kørt, og at tiden var inde til at lægge kortene på bordet. Derfor blev hun skuffet over Arne, da han fortalte rene løgnehistorier under de efterfølgende afhøringer.

Pia havde selv svært ved at huske detaljerne fra de forskellige tasketyverier, hvilket måske ikke er så underligt, når man tænker på omfanget af dem. Hun fortalte således, at en del af de tasker, som hun og Arne havde stjålet, var blevet smidt på forskellige steder dels i Ridderfjärden og dels ved Skeppsbrokajen. Den taske, der var blevet stjålet fra Harriet Öberg-Eriksson skulle være blevet smidt i vandet i Palsundet mellem Söder Mälarstrand og Långholmen, mens nogle af de andre tasker skulle være blevet smidt ved Skeppsbron.

Ved hjælp af frivillige fra politiets dykkerklub undersøgte man bunden i Palsundet, hvor dykkerne ganske rigtig fandt en håndtaske. Den tilhørte dog ikke Harriet Eriksson men Eva Rapp.

Undersøgelsen af bunden ved Skeppsbron gav som ventet intet resultat, fordi der er temmelig kraftige strømme der. Under den sidste afhøring indrømmede Pia alle tasketyverierne og deraf følgende grove bedragerier ved at hæve på sagsøgernes konti. Hun fortalte, hvordan hun og Arne havde samarbejdet ved skiftevis at køre bilen og stjæle tasker.



Det store kup

Udover de forbrydelser, som Pia og Arne havde begået sammen, havde Arne sammen med en tredie, mindre seriøs person, Ralf, snydt sig til 500.000 kroner.

Den 1. marts 1989 havde Arne og Ralf opsøgt et kreditinstitut i Stockholm. Arne gik under navnet Tomas Jansson, da han disponerede over dennes stjålne ID-kort. I kreditinstitututtet optrådte Ralf som sælger af en lejlighed på Östermalm. Køberen af lejligheden var Arne. Arne ville låne 500.000 kroner, så han kunne købe lejligheden. Ralf fremviste relevante papirer såsom vurderingsbevis, indehaverbevis, skriftlig aftale angående salget af lejligheden samt en falsk arbejdsgiverudtalelse angående Tomas Jansson.

Kreditinstituttet gik med til at yde et lån på 500.000 kroner, og pengene blev udbetalt til Arne, der også skrev under på lånet i navnet Tomas Jansson. Kreditinstituttet forlangte, at der skulle sendes et pantebrev til dem pr. post, hvilket dog aldrig blev gjort. Arne beholdt 60.000 kroner af de penge. Ralf tog sig af de resterende 440.000 kroner. Det var takket være disse penge, at Pia og Arne kunne rejse til Spanien.

Det var vanskeligt at få klarhed over den aktuelle lejligheds ejerforhold. Da politiet besøgte lejligheden, viste det sig, at der boede en kvinde der. Hun havde lejet lejligheden på anden hånd og betalt seks måneders husleje forud. Hun oplyste, at hun havde lejet lejligheden af en Tomas Jansson. På billeder udpegede hun Ralf som den, der havde lejet lejligheden ud til hende.

Både Arne og Ralf havde således benyttet sig af identiteten Tomas Jansson. Efterforskningen mod Ralf stod et andet politidistrikt senere for.

Det var naturligvis letsindigt af kreditinsituttet ikke at kontrollere oplysningerne bedre, inden de bevilligede lånet, men på dette tidspunkt konkurrerede kreditinstitutterne om at komme til at finansiere ejendomshandler. Og der blev foretaget mange handler med boliger, seriøse og mindre seriøse. I dag er billedet et andet.



Også Arne bliver medgørlig

Til at begynde med ville Arne ikke indrømme noget. Men efterhånden som det gik op for ham, at Pia havde lagt kortene på bordet, tilstod han også og indrømmede, at forbrydelserne var foregået på den måde, som Pia havde fortalt. Han tilstod også det grove bedrageri sammen med Ralf og sagde, at han havde fået Tomas Janssons ID-kort af Ralf.

Tomas Jansson havde mistet sit ID-kort helt tilbage i 1987. Han havde en bankkonto, og i februar 1989 blev der hævet nærved 8.000 kroner på kontoen. Under politiets efterforskning viste det sig, at det var Arne, der havde hævet pengene. Det var også Arne, der havde skrevet de to hæveblanketter og legitimeret sig med Janssons ID-kort.



Dommene

I juli 1989 fandt retssagen mod Pia og Arne sted. Pia var tidligere ustraffet. Tingsretten bedømte Pias tasketyveri fra Gunelli som groft røveri. Derudover fandt tingsretten, at såvel Pia som Arne havde udvist stor foretagsomhed ved gennemførelsen af forbrydelserne. Pia blev idømt to år og seks måneders fængsel. Arne, der var hårdt belastet af tidligere tiders voldsforbrydelser, blev idømt tre år og seks måneders fængsel.

Dommene blev appelleret, men Svea Hovrätt stadfæstede tingsrettens domme.

Til sidst kan det siges, at det ikke ville have været mulig at finde frem til de indicier og beviser, der førte til, at Pia og Arne kunne dømmes, hvis ikke politiet havde haft adgang til politiets centrale efterforskningsregister.








Fem millioner i løsepenge for ung millionøse!


Af kriminalinspektör Alf Lindstedt, og polisassistent Anders Holm, Lund.



Kort efter klokken 13.00 mandag den 14. september 1992 kører en enlig mand en hvid Volvo 744 GLT ind på den lille idylliske gade i det centrale Lund. Manden kører hen til enden af gaden og banker på en sort dør i et af de små huse. Ingen åbner. Han går tilbage til bilen og sætter sig til at vente. Kort efter drejer endnu en bil ned ad gaden. Det er en nyere Jeep. Et ungt par stiger ud af bilen. Manden bærer et lille barn – en otte måneder gammel pige – på armen. De går ind ad den sorte dør. Klokken er præcis 13.21. I løbet af nogle få minutter bliver livet radikalt ændret for de involverede – for nogle af dem på en meget dramatisk måde.



Manden i Volvoen er født i Canada for 38 år siden. Da han var et par år gammel flyttede han til Danmark med sin mor. Efter et mislykket forsøg på i sine unge år at få arbejde i USA eller Canada vendte han tilbage til Danmark. Der blev han gift og fik to børn. Nogle år senere flyttede han til Sverige og blev svensk statsborger i 1984. Hans ægteskab gik i stykker i 1991. Gennem de sidste 15 år havde han arbejdet som plejer i den psykiatriske sektor og havde specielt interesseret sig for psykisk syge narkomaner. En anden interesse var politik. Han har stået på den yderste venstrefløj med ”r”-fortegn blandt andet i forbindelse med arbejdsmarkedskonflikter. Det eneste, der findes på hans straffeattest, er et notat om rapseri. Lad os kalde ham Vincent i denne artikel.


Hvem er bilens fører?

I løbet af foråret og sommeren 1992 er der blevet talt mere og mere om nedskæringer inden for den offentlige sektor, og Vincent er begyndt at blive urolig for sit arbejde. Hvis han bare havde en ordentlig startkapital, ville han starte et privat alternativ for narkomaner. Så ville han kunne vise alle skeptikerne på sin arbejdsplads, at man kan drive et sådant projekt med kvalitet – og desuden med overskud. Det ville være en fin revanche for alle de diskussioner, de har haft i kaffestuerne og på de lange nattevagter.

Vincent er klædt i en sort trenchcoat og bærer mørke solbriller af pilottypen. Under den mørkeblå kasket, der er af en ældre model, stikker der lidt lyskrøllet hår frem. Han har et lille, lyst overskæg. Derudover bærer han grove sorte handsker og et halstørklæde på trods af det gode vejr. Det er ikke normal påklædning – ikke for Vincent eller for nogen anden. Det skulle vise sig, at det heller ikke var Vincents normale påklædning.



Volvoen

Da Vincent langsomt kører hen mod det idylliske hus, kan man høre lyden af bilens dæk mod de smukke mønsterlagte brosten. Bilen ligner en helt almindelig svensk ”Svenssonbil”. Nummerpladerne er dog ikke bilens egne, de tilhører en anden hvid Volvo – men en 245, det vil sige en noget ældre stationcar.

Vincent har kørt i bilen siden i torsdags. Men det er ikke første gang, at han lader bilen trille forbi stokroserne, der står ved mange af indgangene. Trapperne op til husene er tre til fire trin høje og leder op til entrédørene til de nyistandsatte huse.

I bilen ligger et kørekort, der tilhører Sture, en 32- årig mand fra landskronaegnen der arbejder i Helsingborg. Byerne ligger tæt i det sydligste Sverige, og der er cirka 60 kilometer mellem universitetsbyen Lund og havnebyen Helsingborg. Sture er stadig chokeret, fordi han har været hos politiet i Helsingborg hele torsdag eftermiddag og aften, efter at han havde anmeldt, at han var blevet udsat for våbentrusler, at der var blevet affyret skud efter ham, samt at hans tjenestebil var blevet stjålet. Straks efter overfaldet ringede han først til en kvindelig bekendt, der er politibetjent, men kom kun i forbindelse med hendes mand. Sture blev rådet til straks at anmelde sagen til politiet.

De til at begynde med noget tvivlende og afventende politifolk fik kontakt med Sture på trappen til restauranten i kong Gustav VI Adolfs smukke sommerslot Sofiero. Slottet ligger lige nord for Helsingborg på en skråning, der er fyldt med blomster, lige ned til Øresund. Det hele er omgivet af smuk bøgeskov. Det er et meget populært udflugtsmål med en fin udsigt til Danmark. Sture ville dog have foretrukket at komme til dette smukke sted på en mere behagelig måde.



En utrolig historie

Sture mødte politimændene på trappen med en stor bunke brun emballagetape i den ene hånd. Han fortalte de noget forbløffede politimænd, at han havde haft held til at rive sig løs, efter at han havde været tapet fast til et af parkens bøgetræer. Sture kunne vise politimændene stedet tæt ved vandet, og de kunne se svage men friske spor efter en bil, der var vendt der. Sture fortsatte med at forsøge at overbevise de mistroiske politimænd – de er vant til, at alle overdriver, også de der bliver udsat for grove forbrydelser. Det er en af de ”erhvervssygdomme”, som mange politifolk lider af. De møder ofte mennesker, der overdriver voldsomt eller ligefrem lyver, så de er altid på vagt – selv når folk fortæller sandheden.

De to politimænd hørte, hvordan Sture var blevet overfaldet, da han ville hente sin bil efter arbejdstid i en parkeringsgarage i det centrale Helsingborg. En mystisk klædt mand havde sneget sig op bag ham og havde forlangt at få hans bilnøgler. Sture havde afvist dette, og manden havde da affyret et skud med en pistol, som han havde holdt gemt under frakken. Skuddet ramte ikke – men det fik Sture til at aflevere bilnøglerne. Manden opfordrede flere gange med pistolen rettet mod Sture, at han skulle kravle ned i bilens bagagerum. Sture nægtede dette, og efter en længere diskussion lykkedes det Sture at overbevise manden om, at han kunne køre bilen for ham – bare han slap for at skulle ligge i det mørke bagagerum.

Derefter kørte de med Sture som chauffør ud til Sofiero. Manden sad på bagsædet og havde sin pistol rettet mod Sture. Pistolen var skjult under den frakke, som manden havde over knæet. Ude i skoven fik Sture besked på at stille sig op mod et træ. Han fik plaster for øjnene og blev tapet fast til træet. Manden sagde hele tiden, at han ikke ville skade ham og vendte for eksempel tapen med klistersiden udad for ikke at ødelægge Stures tøj.

Sture blev tvunget til at aflevere sit kørekort, men han fik lov til at beholde sin mobiltelefon. Kort efter at manden var kørt bort fra stedet i Stures hvide Volvo 744, kunne Sture rive sig løs og gå op til slottet. Der gik han først ind i restauranten og bestilte en kop kaffe, og så ringede han til politiet.

Politiet anede sandheden i denne fantastiske historie, da de fandt en del af den kugle, som var blevet affyret mod Sture i parkeringshuset. Den sad i loftet. Da de forskellige personer derefter fortalte, at de havde hørt skuddet, at de havde mødt en mærkelig klædt mand, og en der havde set en Volvo køre ud af parkeringsgaragen på det aktuelle tidspunkt med en mand med en frakke over knæene på bagsædet – så blev selv de største tvivlere overbevist. Sture havde været udsat for et brutalt og rædselsfuldt overfald. Rubriceringen lød: ”groft røveri og ulovlig frihedsberøvelse”.



Vincents udstyr

Udover Stures kørekort ligger der en hel del andre ting, da Vincent kører ned ad gaden i Lund. I en plasticpose ligger en mørk paryk og en pakke, der ifølge den trykte påskrift indeholdt et løst overskæg. Lige ved siden af ligger der en anden plasticpose med en stift med hudfarvet creme og et lille spejl. I bilen ligger der også en rulle elektrikertape ved siden af to løse nummerplader. Pladerne har forskellige numre – den ene hører til en Ford Scorpio, og den anden er en af bilens rigtige nummerplader. Netop nu sidder der jo to andre nummerplader på bilen.

I venstre frakkelomme har Vincent blandt andet seks plastre, en rulle brun tape og to par håndjern. I hans livrem hænger der en skede med en stor kniv med rødt skaft. I højre bukselomme rasler syv nimil – limeter patroner hver gang, han bevæger sig.

Vincent har stukket en pistol ned i bukselinningen. Det er en tysk Luger, kendt fra de fleste film om anden verdenskrig. I pistolen sidder et skud parat til affyring, og i magasinet – i pistolens skæfte – sidder der yderligere syv patroner, der automatisk bliver skubbet frem, så de hurtigt kan affyres.



”Jeg har et brev til fruen”

Da Vincent ser den unge familie komme hjem, tøver han lidt men bestemmer sig så: ”Nu eller aldrig”. Gør han det ikke nu, bliver det aldrig til noget. Det, som han har planlagt i over en måned og tænkt på i endnu længere tid.

Familien har ladet yderdøren stå lidt på klem, for kvinden skal hurtigt ud af døren igen. Vincent tager den korte trappe i to skridt og banker på den ikke helt lukkede dør. Manden, der står i entreen, åbner døren. Vincent tager sig til halsen og siger på gebrokkent engelsk: ”Jeg har et brev til fruen”, samtidig med at han tager en kuvert op af frakkelommen. Kuverten er hvid, halvstor og tynd. Det korrekte navn og adresse står med maskinskrift uden på kuverten. I samme øjeblik kommer kvinden hen til døren og er på vej ud.

– Jeg har et brev til Dem, siger Vincent på engelsk. Kvinden rækker hånden frem og tager fat i brevet samtidig med, at hun undskyldende siger, at hun har travlt. Vincent, som hun aldrig tidligere har set, og som er mærkelig klædt, skræmmer hende. Han slipper ikke taget i brevet men siger:

– Vi må diskutere indholdet, vi må diskutere indholdet. Vincent er meget pågående og vil ind i huset. Parret har held til at få ham ud på trappen, da de sammen presser døren ud mod ham.

Manden har hele tiden det lille barn på armen. Han bærer datteren mod højre skulder og presser på døren med venstre arm. På den måde beskytter han barnet og har hende samtidig vendt væk fra Vincent. Ægteparret bliver nu mere og mere overbevist om, at den ukendte mand på trappen vil aflevere et tiggerbrev og nu forlanger at komme til at forklare indholdet. Selv om familien holder meget lav profil og har et efternavn, der ikke umiddelbart kan sættes i forbindelse med en stor formue, er det unge par på vagt. Efter at de har fået barnet, er deres bevidsthed om for eksempel kidnappere blevet vakt, og deres forsigtighed er blevet større. Adskillige tanker farer gennem hovederne på dem:

– Hvem er han? Kender han os? Hvorfor har han sådan noget tøj på? Hvad vil han egentlig? Er det vores datter…?



Forsøg på menneskerov

Da Vincent er blevet skubbet ud på den lille trappe, snubler han et skridt baglæns og kommer ned på gaden. Samtidig gør ægteparret alt for at få lukket og låst døren. Så bliver Vincent desperat. Han får nye kræfter, løber alt hvad han kan mod døren med skulderen forrest. Selv om ægteparret holder imod med døren, står han pludselig mellem dem i entreen. Datteren er stadig dækket af sin fars krop.

Da løber kvinden pludselig ud af døren, i et spring er hun nede på gaden og fortsætter hen til enden af gaden uden at standse. Hun løber i højre side af gaden tæt på husene, og i hånden har hun den hvide kuvert. Vincent trækker den pistol frem, som han har haft gemt under frakken.

Manden træffer samtidig den samme beslutning som kvinden. Han løber ned ad trappen med barnet på armen, løber ud på gaden og op mod de tilstødende gader for enden af deres gade. Samtidig vender han sig om og ser, at Vincent står på det øverste trappetrin med pistolen i hånden. Den tyske pistol bliver holdt i en forberedende stilling skråt opad i næsten strakt arm. Manden tænker på sin datter og trækker over mod venstre side af gaden. Han kan høre, at Vincent råber noget, som han opfatter som: ”Stop, stop” stadig på engelsk.

Manden kaster sig rundt om hushjørnet, vender sig om og kigger rundt om hjørnet. Han kan se, at Vincent tøver på trappen foran den åbne dør. Han er tilsyneladende i vildrede og småløber ned på gaden. Han tøver endnu engang og kigger op mod det sted, hvor familien nu står på hver sin side af gaden. Så løber han pludselig over den smalle gade, springer ind i den hvide Volvo, sætter den i bakgear og bakker slingrende og i stor fart gennem hele gaden, væk fra det sted hvor familien står.

Manden ser med rædsel på denne kørsel på den smalle gade, der plejer at være fyldt med børn. Samtidig når han at opfatte nummerpladen fra sin position ved hjørnet. Han ser også, at bilen kører direkte vestpå ad den større gade.

Mens bilen bakker, løber manden tilbage til huset, ind i entreen og griber sin mobiltelefon. Han trykker 90 000 og bliver straks stillet om til politiet i Lund. Han fortæller, at familien er blevet overfaldet af en bevæbnet mand i deres hjem.



Politimæssig intuition?

Klokken 13.29, kun otte minutter efter at familien var gået ind af deres hoveddør, og alt var roligt, bliver politiet i Lund ringet op fra mandens mobiltelefon. Hurtigt noterer den vagthavende betjent: ”Anmelderen truet af pistolbevæbnet mand. Manden forsvandt i en hvid Volvo 740” og så det falske nummer på nummerpladen.

På dette tidspunkt var der tre patruljevogne på tjeneste i Lunds politidistrikt. Disse tre modtog straks alarmen. Næsten samtidig blev politistationerne i Malmö, Landskrona og Eslöv alarmeret. En færdselspatrulje inde på politistationen får også besked om, hvad der er sket og kører ud for at hjælpe til med eftersøgningen. Alt dette bliver rutinemæssigt noteret ned sammen med tidspunkter, de tjenestegørende politimænds numre samt telefonnummeret på den mobiltelefon, som anmelderen ringede fra. Dette telefonnummer skulle senere få sin egen retssag.

Politiets arbejde i sådanne situationer bliver meget styret af en blanding af rutiner, erfaring og uddannelse. Meget afhænger af de enkelte politifolks initiativer og fantasi. Derudover er der nogle, der påstår, at sådanne ting som ”politimæssig intuition” og held kan spille ind. I denne sag var anmelderens oplysninger om nummerpladen af meget stor betydning. Politiet kunne hurtigt konstatere, at nummerpladerne var stjålet i Malmö næsten en måned tidligere. Da denne oplysning blev videregivet over politiradioen, og den politimand, der havde til opgave at koordinere eftersøgningen, koblede han det sammen med bilens retning fra gerningsstedet.

Bilen var kørt fra stedet ad den vej, som var naturlig, hvis man ville fortsætte ud af byen og syd på mod Malmö. Patruljevognene blev derfor dirigeret ud på de forskellige veje mod Malmö, samtidig med at politiet i Malmö kørte nordpå mod Lund.

Patruljevognen kørte ad den gamle, mindre vej mellem byerne. Den vej, som blev erstattet af Sveriges første motorvej, den mellem Lund og Malmö, allerede i midten af 1950’erne. Denne dag var der tre mand i patruljevognen, da en aspirant netop havde påbegyndt sin uniformerede uddannelse. Politiaspiranten kørte den hvid-blå Saab 9000, som færdselspolitiet netop havde fået. Det er et led i uddannelsen, at man også skal køre under stressede forhold.

På højre forsæde sad den konstituerede politiinspektør og gav gode råd med hensyn til ruten. På bagsædet sad politiassistenten, der var ekspert i radiokommunikation. Da politimændene fra Lund var kommet lidt over halvvejs til Malmö, gik de ud fra, at politi fra Malmö var på vej fra den anden side. De drejede derfor ind på en af de mange biveje.

De valgte en vej, der ville føre dem ind på en blind vej, men en af dem vidste, at den gik videre som en cykelsti under motorvejen. De ville på den måde komme ud på en parallelvej mod Malmö, og på den måde ville de kunne dække flere mulige flugtveje.



En hvid Volvo

Da de nærmer sig cykelstien, får de øje på en hvid Volvo, der holder under motorvejsbroen med begge fordører og bagagerummet åbent. De kan ikke se nogen personer ved bilen. Inde på cykelstien standser de 30-50 meter fra Volvoen. Politiaspiranten ser da fra førersædet – da vejen drejer svagt til højre rundt om et buskads – en mand ved bilen.

Da man over radioen også har fået den beskrivelse af manden, som anmelderen har givet, med blandt andet en usædvanlig kasket, som nærmest bliver opfattet som en elefanthue, bliver politimændene hurtigt overbeviste om, at de er kørt direkte til røverens gemmested.

Manden ved Volvoens bagagerum har nemlig en blå hovedbeklædning, der går ned på begge sider af ansigtet. Bilen holder med front mod patruljevognen, og de kan se, at nummerpladerne er et andet end det, der blev oplyst over radioen.

Politimændene på forsædet stiger ud og råber til manden, at han skal komme frem. De ved også, at manden i Lund havde et våben, så de tager deres tjenestepistoler frem og øger beredskabet ved at afsikre dem og føre en patron ind i løbet. Politimændene fra Lund har helt nye pistoler af mærket Sig Sauer 9 mm. I forbindelse med våbenudskiftningen er skydeuddannelsen blevet forandret og blevet mere indrettet på, at politimændene virkelig skal beherske våbnet og kunne skyde i pressede situationer.

På trods af politimændenes gentagne råb kommer manden ikke frem. Han går i stedet hen til Volvoens fordør, sætter sig ind i bilen og bøjer sig fremover. Den konstituerede politiinspektør tager patruljevognens højtaler og råber i denne:

– Kom frem med hænderne i vejret, det er politiet.

De to politimænd, der sad på forsædet, står nu bag deres respektive bildøre med deres våben rettet mod Volvoen. Politiassistenten på bagsædet tager patruljevognens radiomikrofon og meddeler politiet i Lund, at de har fundet en bil, der stemmer overens med beskrivelsen men med andre nummerplader.



Fire skud

Pludselig starter den hvide Volvo og bliver kørt med fuld acceleration direkte mod patruljevognen. Den følger den smalle asfalterede cykelsti til venstre mod patruljevognens front, selv om der er en flad, grøn mark til højre i Volvoens kørselsretning. Politimændene bliver overbeviste om, at føreren, der sidder bøjet til højre ind mod midten af bilen, vil køre ind i dem.

Politiinspektøren affyrer det første skud og sigter lige foran bilen. Han affyrer skud nummer to og sigter mod bilens forende. Ingen reaktion! Det er de første to skud, han har affyret mod et andet menneske i de tyve år, han har været politimand.

Samtidig affyrer politiaspiranten sit unge politilivs første skud. Han sigter mod Volvoens højre fordæk. Bilen er nu meget tæt på dem, og han håber, at bilen vil ændre retning, hvis den bliver ramt. Politiassistenten på patruljevognens bagsæde ser, hvordan Volvoen kommer lige mod ham i fuld fart. Han bukker sig ned bag det ene forsæde, samtidig med at han råber i radioen:

– Han vil køre lige ind i os! Politiinspektøren bliver klar over, at de enten vil blive ramt af Volvoen eller deres egen bil, som de er gået i dækning af. Han går et par skridt baglæns for at affyre sit tredie skud, da han ser, at Volvoen kun er et par billængder fra patruljevognen.

Han retter da sit sidste skud mod midten af Volvoens forrude. Han ser med det samme, at der kommer i et hul i ruden, hvordan den splintrer, og at bilens fører kaster sig ned på venstre side.

Netop på grund af chaufførens hurtige bevægelse til venstre, trækker han rattet med sig, og bilen ryger ned i grøften på venstre side af cykelstien. Den tørner ind mod et hegn og et buskads og standser et par meter fra patruljevognens forende.

Politimændene er med det samme henne ved Volvoens forsæde og retter deres våben mod føreren:

– Sid helt stille, rør dig ikke!

Vincent, der holder hænderne for ørerne, sænker dem, lukker øjnene, drejer langsomt ansigtet direkte mod pistolmundingen og hæver langsomt hænderne igen.

Vincent får hurtigt håndjern på, bliver visiteret og fortæller selv, at han har en kniv i bukselinningen, og at der ligger en pistol i venstre dørlomme. Politimændene forsøger at meddele over radioen, at de har anholdt en person. Radiokommunikationen er imidlertid meget tæt efter deres dramatiske meddelelse om, at bilen kom kørende imod dem, så der går et stykke tid, inden de kan få plads i æteren. Flere patruljevogne er blevet dirigeret til stedet.



”Hjælpe og beskytte”

Politiassistenten bliver siddende på Volvoens forsæde for at holde føreren under opsyn. Han får da øje på, at Vincent bløder lidt fra et snitsår på venstre side af hovedet under den blå kasket, der er trukket langt ned over ørerne.

Aspiranten råber til sine kolleger, at føreren er såret, og der bliver tilkaldt en ambulance. Han renser Vincents sår med noget sårrensemiddel, som han får af en af kollegerne. Han renser såret på den mand, som kort tid forinden var tæt på at køre ham selv ned og måske dræbe ham. Han lytter, da Vincent klager over, at han har det dårligt.

Da pressefolkene – der har lyttet med på politiradioen – ankommer få minutter senere, må aspiranten sætte sig skråt foran Vincent for at beskytte ham mod pressefotografernes nærgående telelinser. En meget brutal lektie for aspiranten angående politiets nogle gange meget vanskelige roller.

Vincent bliver i ambulance kørt til hospitalet i Lund. Der kan man konstatere, at der ikke er nogen fare på færde. Under turen til hospitalet fortæller Vincent villigt den politimand, der ledsager ham, om hvordan det hele er foregået. Politimanden er forbløffet men taknemmelig.



Kun begyndelsen

Dette er kun begyndelsen for de involverede og for politiet i Lund – selv om gerningsmanden er anholdt klokken 13.45, seksten minutter efter at manden i familien ringede fra sin mobiltelefon.

Nu kommer efterforskningen med afhøringer og alt papirarbejdet. Nu skal man forberede retssagen. Nu skal gerningsmanden behandles i overensstemmelse i alle lovgivningens bestemmelser. Nu skal alle beviser sikres, beslaglægges og fotograferes. Nu skal gerningsstederne undersøges. Nu skal ofrene i familien have berettiget opmærksomhed.

De tre politimænds affyring af deres tjenestepistoler skal særskilt rapporteres og efterforskes. De skal have mulighed for at komme til en afstressningssamtale (debriefing). Pressen og andre medier forlanger information – især i en sag som denne. Der er jo tale om grove forbrydelser, til dels kendte mennesker og om politimænd, der blev nødt til at affyre deres våben.

Churchills kendte ord fra 1942 er også aktuelle her og nu: ”Dette er ikke enden, det er ikke engang begyndelsen til enden – men det er måske enden på begyndelsen”.



Politiet og medierne

I sager som denne har politiet forberedte og gennemgåede planer for, hvordan det stort set skal foregå. Det vigtigste er, at informationen til pressen begynder så hurtigt som mulig, og at den foregår via en eller så få personer som muligt. Så kan de øvrige politifolk koncentrere sig om deres arbejde samtidig med, at offentligheden via massemedierne får hurtig og korrekt information.

I denne sag var mange faktorer medvirkende til, at presseinformationen blev nærmest enestående. Politiinspektøren, der gjorde tjeneste inde på politistationen, og var den nærmeste ansvarlige for det fortsatte arbejde, tog forudseende nok hurtigt kontakt med den i forvejen udpegede talsmand. Denne kunne følge arbejdet fra klokken 13.50. Under en halvt minut stående samtale blev den vagthavende politiinspektør og pressetalsmanden – en erfaren politiinspektør – enige om, at de to vigtigste ting med denne information til pressen, bortset fra at den skulle gives straks og være i overensstemmelse med sandheden, var:





	at

	man længst mulig skulle forsøge at skjule ofrenes identitet,




	at

	man åbent skulle fortælle om politimændenes affyring af deres tjenestepistoler.








Allerede på dette tidspunkt var det helt tydeligt, at pressen ville gøre alt for at finde frem til familiens identitet og møde dem. De tre politimænd ville også blive udsat for pressens interesse. Samtidig sagde såvel familien som de tre politimænd udtrykkeligt fra med hensyn til at tale med medierne.

Denne begivenhed fandt sted mindre end et år efter en meget omtalt og diskuteret skudepisode i Malmö. En politimand blev i den sag nødt til at anvende sit våben i nødværge og skød en skinhead til døde. Efterforskning og retssager fulgte.

Politiet i Lund ville for enhver pris undgå den fastlåsning, der dengang skete i forhold til de enkelte politifolks handlemåde. Man bestemte sig til følgende metode: størst mulig åbenhed og forsøge at holde pressen og andre medier beskæftiget de første par dage. I løbet af nogen tid ville sagen drukne i den øvrige nyhedsstrøm.

”Størst mulig åbenhed” og offentlighedens krav om information skulle dog nøje afvejes imod en hel del oplysninger, der skulle bruges i efterforskningen. En sikker måde at holde pressen beskæftiget på – med for politiet enkle sager – (kan her afsløres for første gang) er at opbygge en vis grad af hemmelighedskræmmeri angående visse detaljer.



Hurtig information

Efter at have talt med politimanden, der havde hørt Vincents korte tilståelse allerede i ambulancen, efter at have lyttet til de politifolk, der havde været på gerningsstedet og hentet familien, efter passivt at have lyttet til de tre politimænds afstressningssamtale og efter at have lånt de beslaglagte ting, der blev fundet i bilen og i Vincents tøj – havde politiet al nødvendig information til det første pressemøde klokken 15.00.

Hver mandag klokken 15.00 giver politiet i Lund information angående weekendens begivenheder til den lokale presse. Ved dette – ordinære – pressemøde, var der selvfølgelig langt flere end den lokale presses repræsentanter tilstede. Derudover havde politiet halvanden time efter begivenheden både en anholdt gerningsmand og al information!

Dette er ikke altid tilfældet. Nogle gange ved pressen endda mere end politiet.

Efter flere pressekonferencer og utallige telefonsamtaler blev pressen, radio og de forskellige fjernsynskanaler informeret om sagen. De fik et stort set korrekt indhold. Billeder af Vincents udstyr blev offentliggjort, blandt andet var hans specielle kasket med på et billede. Politiets affyring af tjenestevåben blev beskrevet som et led i anholdelsen.

Det pressen savnede var dels, at familiens identitet blev bekræftet samt interview med denne og dels interviews med de tre politimænd. Pressen spekulerede endvidere voldsomt over motivet og grunden til, at netop denne familie var blevet udset.

For at skåne familie og andre, der kunne tænkes at blive trukket ind i sagen, bekræftede politiet hurtigt de oplysninger, som enkelte journalister gravede frem.

Derefter gik de etiske diskussioner højt på redaktionerne om blandt andet, hvad der skulle offentliggøres, og hvordan det skulle gøres.

Dette medførte, at aviserne handlede helt forskelligt. Nogle valgte ikke at offentliggøre familiens navn, andre benyttede finansfamiliens slægtsnavn. Men en avis valgte at offentliggøre ofrenes navne og billeder sammen med bopælens adresse samt billeder af denne. Disse oplysninger stod ved siden af det ”maskerede” billede af Vincent fra varetægtsfængslingen, hvor hans rigtige navn ikke blev oplyst.



Hetzen

Allerede mandag aften stod det klart, at familien ikke længere kunne opholde sig på deres bopæl. Til at begynde med var de bange for yderligere overfald, men snart blev rædslen for pressen det alt overskyggende. Gerningsmanden var jo anholdt, og klokken 20.00 den samme aften fik familien at vide, at Vincent under de indledende afhøringer havde sagt, at han havde været alene om forbrydelsen, og at politiets ransagninger havde bekræftet dette.

Mellem ti og tyve journalister opsøgte alle tænkelige adresser, hvor man kunne tænke sig, at familien opholdt sig. Flere ringede til ældre familiemedlemmer, nogle gange midt om natten. De opvartede ihærdigt politiet og ville på alle mulige måder give besked om, at familien burde udtale sig i netop deres medie.

Familien forlod deres tilfældige opholdssteder hos familie og gode venner i det sydlige Sverige og tog stadig længere væk fra Lund. Det var nødvendigt at opretholde kontakten til politiet, og det eneste forbindelsesled, man havde, var mandens mobiltelefon, der var registreret på hans arbejdsplads. Ingen fra medierne kendte dette nummer – men det stod på den anmeldelse, som startede det hele. Manden havde jo oplyst hvilken telefon, han ringede fra. En helt rutinemæssig oplysning.

På et tidligt tidspunkt ville en del journalister se anmeldelsesblanketten med blandt andet adressen og tidspunkter. Da offentlighedsprincippet er meget stort i Sverige, blev der udleveret kopier. Pressetalsmanden bestemte dog at dække mobiltelefonens nummer for at beskytte familien.

Denne beslutning blev prøvet hos pressetalsmandens overordnede efter krav fra en avis i Stockholm, men nummeret blev ikke udleveret. Journalisten gav sig ikke men appellerede beslutningen til den næste instans.

Kammerretten i Göteborg afsagde senere en dom, der indebar, at oplysningerne ikke skulle udleveres. I denne dom blev der således taget større hensyn til ofrenes end til offentlighedens interesser.

Da presset mod familien blev for stort, gav politiet dem det råd, at de skulle komme med en udtalelse og sende det til samtlige medier. I den udtalelse skulle de også sige, at de fremover ikke havde til hensigt at tale med en eneste journalist.

Familiens udtalelse kom om torsdagen, hvorefter jagten på dem og deres opholdssted standsede. Inden de i weekenden, efter samråd med politiet, kunne flytte hjem igen, havde de oplevet, hvor udleverede mennesker kan blive, hvor svært det er at få lov til at være i fred, hvor afhængig man er af sine venner og sine ting derhjemme, især når man har en otte måneder gammel baby med på rejsen.



Fængslet

Den 15. september, dagen efter anholdelsen, blev Vincent fængslet mistænkt for tyveri af nummerplader, groft røveri, ulovlig frihedsberøvelse, forsøg på menneskerov, forsøg på grov mishandling samt uforsvarlig kørsel.

Retten besluttede også, at der skulle foretages en ”lille mentalundersøgelse”. Grunden til dette var forbrydelsen karakter, men også Vincents til tider underlige optræden i retssalen. Han virkede til tider klar og til tider forvirret.

En ”lille mentalundersøgelse” eller ”§7-udtalelse” er en lægeundersøgelse i overensstemmelse med §7 i loven om speciel personundersøgelse i kriminelle sager med mere. Den temmelig korte undersøgelse skal svare på, om retten skal beslutte, at der skal foretages en ”stor mentalundersøgelse”. Denne betydelig større og mere tidskrævende undersøgelse skal i korthed give svaret på, om den kriminelle er syg eller rask. Derefter beslutter retten i forbindelse med dommen, om der skal være tale om fængsel eller psykiatrisk behandling.



Planlægningen

Under politiets afhøringer af Vincent kom det straks frem, at forbrydelsen havde været planlagt gennem længere tid, og var begyndelsen til en lang kæde. Vincent snakkede meget under afhøringerne men mest om detaljer og ting, der ikke havde noget med selve forbrydelserne at gøre. Hans version gik ofte ud på, at det var tilfældigheder, der gjorde, at det gik så dårligt, som det gjorde.

Den 16. august 1992 besøgte Vincent Malmöfestivalen. På en udstilling på festivalområdet var der nogle eksemplarer af en takseringskalender med oplysninger om de fleste menneskers indtægter og formuer. Vincent bladrerede lidt i den. Helt tilfældigt – hvilket han understregede – fik han øje på en kvinde i Lund. Kvinden havde en stor formue på cirka 50 millioner kroner.

Vincent noterede hendes navn og adresse i hovedet. Han kunne let huske adressen, fordi han selv tidligere havde boet på en gade med det samme navn. Samtidig dukkede en gammel idé op, som han havde spekuleret over i nogen tid, nemlig at starte et kollektiv for misbrugere med psykiske skader. Vincent fik så den idé, at han ville kidnappe kvinden og forlange 10 procent af formuen i løsepenge. Det burde være nok til at starte kollektivet for.

Samme aften stjal Vincent tre par nummerplader fra tre forskellige biler; en Volvo, en Saab og en Ford. Derefter kørte han hjem.



Skuddet i Helsingborg

Fra den 16. august og frem til den 10. september arbejdede Vincent som sædvanlig på hospitalet, men han kunne ikke slippe tanken om at starte et kollektiv for misbrugere.

Omkring middagstid torsdag den 10. september tog Vincent sin egen bil og kørte til Helsingborg. Under afhøringerne kunne han ikke rigtig oplyse, hvorfor han kørte netop til Helsingborg. Med sig i bilen havde han en pose, der indeholdt en paryk, et løst overskæg, mørke solbriller og en kasket.

I Helsingborg parkerede han sin bil i nærheden af et parkeringshus. Han ville sejle til Helsingør og gik derfor ned til færgelejet. Men i stedet for at tage med færgen gik han ind på et toilet – under afhøringerne kunne han ikke forklare hvorfor. Der skiftede han til det, han havde i posen. Han tog frakken, den blonde paryk, overskægget og kasketten på. Derefter gik han tilbage til parkeringshuset Unionen. Han gik omkring der i mindst 15-20 minutter.

Ved 17-tiden så han en mand (Sture), som gik hen mod en hvid Volvo 740. Af en eller anden grund passede denne hvide Volvo Vincent, for det var, som han sagde, ”en typisk svensk normalbil” og netop sådan en havde han tænkt sig. Nu besluttede Vincent at tage den hvide Volvo fra Sture.

Vincent gik hen til Sture og sagde, at han ville have bilnøglerne, men han fik dem ikke. Vincent bad endnu engang, men Sture gav ikke nøglerne fra sig. Da tog Vincent sin pistol frem og affyrede et skræmmeskud ved siden af Sture, der derefter blev tvunget til at køre bilen til Sofiero slotspark. Der blev han bundet fast til et træ i parken. Derefter tog Vincent bilen og kørte sydpå mod Malmö.

Når Vincent fortalte om begivenhederne i Helsingborg, betonede han hele tiden, at han absolut ikke ville skade Sture – ”han skulle kun bruge bilen”.

Lige syd for Helsingborg, sandsynligvis ved Glumslöv, standsede Vincent bilen og satte de nummerplader på, som han tidligere havde stjålet i Malmö. Disse nummerplader tilhørte en Volvo 245. Hvis han var blevet standset af politiet, ville biltyveriet hurtigt være blevet opdaget af politiet, men det tænkte Vincent ikke på. Planlægningen var som Vincents øvrige optræden : nogle gange perfekt ud i detaljen – andre gange med store huller.

Derefter gik turen mod hjemmet i Malmö. Men inden Vincent kørte hjem, kørte han gennem Lund og forbi den adresse, hvor den velhavende kvinde boede. Da han nåede hjem, parkerede han den stjålne Volvo, tog toget tilbage til Helsingborg og hentede sin egen bil.

Dagen efter købte han Helsingborgs Dagblad, hvor en artikel beskrev overfaldet i parkeringshuset Unionen. Han klippede artiklen ud og gemte den.



Ikke barnet!

Om morgenen mandag den 14. september tog Vincent avisartiklen fra Helsingborgs Dagblad frem og læste den. Han læste den igennem en gang til og understregede nogle ord blandt andet ”blev kidnappet” og ”affyrede et skud”. Han understregede også signalementet af gerningsmanden. Derefter tog han en kuvert og skrev navnet på den velhavende kvinde i Lund udenpå. Han lagde avisartiklen ned i kuverten og lukkede den. Han ville have brevet med for at skræmme kvinden, så hun kunne forstå, at det ikke var en spøg. Vincent selv var overbevist om, at kidnapningen ville ske uden problemer ved hjælp af brevet.

Derefter kørte Vincent til Lund i den hvide Volvo. Han parkerede bilen og tog den samme forklædning på, som han havde haft ved røveriet i Helsingborg; paryk, kasket, mørke solbriller, falskt overskæg og en lang frakke. Pistolen gemte han i frakken. Den var ladt med et skud i kammeret og flere i magasinet. Vincent sagde, at pistolen hele tiden havde været sikret.

Vincent steg ud af den hvide Volvo og gik hen til døren i det hus, hvor den velhavende kvinde boede. Da det gik op for ham, at der ikke var nogen hjemme, satte han sig ind i bilen og overvejede et øjeblik at afbryde det hele. Han havde overhovedet ikke regnet med, at der ikke skulle være nogen hjemme. Han følte sig meget mislykket, fordi han ikke kunne gennemføre kidnapningen.

Kort efter kom der en bil og standsede ud for den adresse, hvor kvinden boede. En mand og en kvinde steg ud af bilen og gik ind i huset.

Vincent forlod straks bilen og gik hen til døren. Kvinden åbnede. Vincent gav hende brevet med – hvad han troede – den forløsende avisartikel. Kvinden ville derefter lukke døren, men Vincent trak sin pistol frem og løb ind i entreen. I entreen stod manden og holdt et lille barn på armen. Under afhøringerne understregede Vincent gang på gang, at det var første gang han havde set barnet. Da han så det lille barn, blev han helt forbløffet. Det var jo kvinden, han ville kidnappe og have løsepenge for. Han ville på ingen måde skade barnet.

Han tænkte på sine egne børn og tøvede men bestemte sig så til at gennemføre kidnapningen. Han havde jo planlagt det gennem lang tid, og misbrugerkollektivet skulle op at stå. Der opstod noget tumult i entreen, og et øjeblik senere var både kvinden og manden med det lille barn løbet ud af huset. Vincent løb ud på gaden med pistolen i hånden, og i et kort øjeblik vidste han ikke rigtig, hvad han skulle gøre. Han bestemte sig imidlertid til at gå tilbage til sin bil. Pistolen lagde han, stadig ladt med en patron, i lommen på bilens fordør.



En meter fra døden

Vincent startede bilen og kørte med stor fart mod hjemmet i Malmö. Ved Lunds sydlige udfartsvej bestemte han sig for at tage en mindre vej mod Malmö og ikke motorvejen.

Kort efter nåede han til en lille by, Åkarp. Der drejede han helt uplanlagt ind på en lille gang- og cykelsti for at skifte nummerpladerne om. Han bakkede bilen hen mod nogle ”cementgrise” cirka 50 meter fra vejen, skruede nummerpladerne af og satte nogle andre på. Han kunne da føle sig mere sikker, hvis nogen skulle have noteret nummerpladerne i Lund.

Netop da han var færdig med dette og rejste sig op bag Volvoen, fik han øje på en patruljevogn, der var kørt ind på gang- og cykelstien. Vincent understregede flere gange under afhøringerne og retssagen, at han hverken havde set eller hørt politimændene før. Han blev meget nervøs, gik ind i bilen, spændte sikkerhedsselen, satte bilen i første gear og kørte med fuld fart direkte hen mod patruljevognen.

Han havde til hensigt at få så meget fart på som mulig, så han kunne køre uden om patruljevognen på et stykke mark ved siden af, hvorefter han kunne komme ud på vejen og køre fra politimændene. Han opdagede da, at politimændene havde deres pistoler rettet mod ham, og han bøjede sig ned. I dette øjeblik kunne han ikke se vejen foran sig.

Pludselig bragede det. Forruden gik i stykker, og noget fløj forbi ham. Vincent opfattede dette som glassplinter. Sekundet efter kørte han ned af vejen og ned mod en å, hvor bilen blev hængende på et hegn ved et træ.

Politimændene kom løbende. Vincent fik håndjern på og fortalte, at pistolen lå i dørlommen. En af politimændene opdagede, at Vincent var blodig i hovedet. Allerede i ambulancen til hospitalet i Lund fortalte Vincent, at han havde tænkt sig at kidnappe kvinden i Lund, og at han havde stjålet bilen i Helsingborg. Angående politimændenes skud sagde Vincent lidt kryptisk og dobbelttydigt:

– Politiet i Lund må få en vældig god skydeundervisning – nogle gange ønsker jeg, at den ikke havde været så god.



Rigtig syg?

Under afhøringerne af Vincent opfattede forhørslederen ham som meget syg. Eller var Vincent en dygtig skuespiller, når man tænker på hans lange erfaring inden for psykiatrien? Ville han have, at domstolen, anklageren og politiet skulle tro, at han var syg? Vincent kunne pludselig under afhøringerne omtale sig selv som ”ingen” og spørge om dennes personnummer, spørge hvorfor personnummeret havde gjort dette eller hint og sige, at selv kunne han ikke forstå hvorfor.

I slutningen af afhøringen fortalte Vincent modvilligt, hvordan han havde tænkt sig, det skulle foregå, efter at han havde kidnappet kvinden. Han havde forestillet sig, at kvinden ville være alene hjemme. Når han var kommet ind, ville han give hende håndjern på. Derefter ville han sætte plastre for hendes øjne, så hun ikke kunne se noget og til sidst solbriller. Han ville også dække hendes hænder med en jakke, så man ikke ville kunne se, at hun havde håndjern på. Når kvinden var kommet ind i hans bil, ville Vincent også sætte håndjern på hendes ankler. Derefter skulle turen gå til hans bopæl i Malmö. Hjemme hos sig selv havde Vincent lavet et værelse parat til, at kvinden kunne opholde sig der, indtil løsepengene var blevet udbetalt. Kvinden skulle sidde fastspændt til en stol og hele tiden have plaster for øjnene, så hun ikke ville kunne genkende, hvor hun havde været.



Robin Hood tanke

Vincent ville forlange en løsesum på 10 procent af kvindens formue, der var på 50 millioner kroner. Løsesummen ville altså blive på cirka 5 millioner kroner. Vincent regnede med, at familien hurtigt ville kunne betale disse penge. Han oplyste selv, at det maximalt ville tage to dage. Leveringen af løsepengene skulle, ifølge Vincents planer, foregå et sted i Malmö. Den person, der skulle komme med pengene, skulle beskrive sit udseende for Vincent og bære en bestemt påklædning. Pengene skulle leveres i forbindelse med en spadseretur i Malmö. Derefter ville Vincent køre hjem til sin bopæl, tage kvinden med sig og køre hende ud i en skov i Skåne, hvor han ville slippe hende fri. Han havde ikke tænkt på, at et modkrav ville være en direkte udveksling.

For løsepengene ville Vincent starte et kollektiv for schizofrene misbrugere, som han selv skulle lede. Når projektet gav overskud, ville Vincent betale de 5 millioner kroner tilbage til kvinden.



En millimeter fra døden

Under de grundige tekniske undersøgelser og rekonstruktioner, som politiet gjorde i Helsingborg og Åkarp, blev der gjort mange vigtige fund og iagttagelser.

I parkeringshuset Unionen i Helsingborg blev der fundet rester af et patronhylster, der kunne forbindes med Vincents pistol. Undersøgelsen blev foretaget af teknisk afdeling fra politiet i Helsingborg. I Åkarp blev undersøgelserne fortaget af teknikere fra politiet i Malmö. De undersøgte blandt andet den hvide Volvo, og kunne konstatere, at bilen var blevet ramt af tre skud. Et skud i forpartiet, et langt fremme på motorhjelmen samt et, der var gået gennem forruden. Det sidstnævnte skud var desuden gået gennem Vincents kasket, som han havde haft på, da han sad foroverbøjet.

Retsmedicineren kunne konstatere, at Vincent havde været yderst tæt ved at få kuglen i hovedet. Kuglen var desuden gået gennem den øverste del af bagsædets ryglæn og var standset i hattehylden.

Rekonstruktionen på stedet, hvor anholdelsen foregik, blev gennemført nogle uger senere og blev videofilmet i to versioner. Dels set fra politimændenes synsvinkel og dels set fra Vincents synsvinkel.

Vincent, der var tilstede, var meget forvirret og kunne ikke rigtig vise, hvordan han havde kørt den hvide Volvo. Det ene øjeblik var det foregået på en måde og det andet øjeblik på en anden.

Udover den obligatoriske rapportering angående politimændenes affyring af deres tjenestevåben, ledede anklageren også en efterforskning. Denne efterforskning havde til formål at finde ud af, om politimændene havde handlet i overensstemmelse med forskrifterne, eller om de kunne mistænkes for tjenestefejl eller andet.

Anklageren fandt frem til, at de to politimænd ”har i den foreliggende nødværgesituation ifølge gældende bestemmelser været berettigede til at bruge deres tjenestevåben i retning mod bilen”. Det skud, der blev affyret mod Volvoens forrude, har ”i den givne situation og til hvordan våbnet har været rettet, været forsvarligt”.

Politimyndigheden besluttede også efter prøvning i overensstemmelse med kapitel 10 §1 i loven om offentlig ansættelse, LOA, at der ikke var grund til yderligere foranstaltninger mod de to politimænd. De blev altså også støttet – udover af kollegerne straks efter begivenheden – af anklager og politichef i, at man ikke kunne mistænke dem for tjenestefejl eller tjenesteforsømmelse. Det var en dejlig besked efter en presset tid.



Ikke otte års fængsel

Den 20. november 1992 blev Vincent dømt for sine handlinger ved tingsretten i Lund. Dommen blev udspecificeret i seks forskellige punkter: forsøg på menneskerov, ulovlig frihedsberøvelse, tyveri, tilgreb af køretøj, grov hensynsløshed i trafikken samt ulovlig våbenbesiddelse.

Derudover blev Vincent dømt til at skulle betale skadeserstatning dels til Sture, 35.000 kroner, og dels 30.659 kroner til det firma, der ejede den hvide Volvo. Derudover skulle han betale 190 kroner til hver af de to bilejere, hvis nummerplader han havde stjålet.

Familien og kvinden, der skulle kidnappes, afstod fra at forlange skadeserstatning. Manden i familien vidnede under retssagen, mens kvinden valgte ikke at genopleve de uhyggelige minutter.

Vincent blev ikke idømt nogen fængselsstraf. Dommen lød på, at han skulle i psykiatrisk behandling med specielle udskrivningsbetingelser. Med dette menes, at den behandlende læge/overlæge en gang hvert halve år skal skrive en ansøgning til lensretten om, at behandlingen skal fortsætte. Dette sker også, når patienten anmoder om orlov eller udskrivning. Man benytter denne fremgangsmåde dels for at garantere retssikkerheden for de dømte, og dels for at man kan foretage en vis sammenligning med, hvor lang tid personen ville have siddet i fængsel.

I begrundelsen for dommen skriver tingsretten, at Vincents forbrydelser har en meget høj strafværdi. Hvis fængsel havde været på tale, ville han have fået en straf på otte års fængsel.

Vincent tilstod fem af de seks forbrydelser, som han blev anklaget for. Han benægtede grov hensynsløshed i trafikken og appellerede det til Hovrätten for Skåne og Blekinge. I dommen af den 28. januar 1993 meddelte hovretten dog, at man stadfæstede tingsrettens afgørelse. Vincent blev altså dømt for de seks forbrydelser, som han stod anklaget for i tingsretten.



Et år senere

Da forhørslederen omkring et år senere kontaktede Vincent på hospitalet, var han begyndt at få lidt distance til det, han havde gjort i Lund.

– Det var noget forfærdeligt noget, jeg gjorde, og det var ikke uden grund, at jeg blev dømt til psykiatrisk behandling, sagde Vincent i telefonen.

Vincent var stadig i færd med at bearbejde mange detaljer fra den begivenhedsrige mandag. Allerede efter at han var blevet anholdt havde han bestemt sig til ikke at gemme nogle af de mange avisartikler, der blev skrevet om sagen og om ham selv. Han ville forsøge at glemme det hele.

I foråret 1993 – mindre end et år efter at han havde begået forbrydelserne – anmodede Vincent om at blive udskrevet fra hospitalet og fortsætte sin behandling som dagpatient. Anklagemyndigheden modsatte sig dette.

Efter fængslingen gav Vincent interviews til flere forskellige aviser. Han udtalte sig også til journalister i retssalen umiddelbart efter rettens afgørelse. Det er meget usædvanligt, men tilladt.

Vincents åbenmundethed i begyndelsesfasen og den ramte families ønske om at være i fred kan være en del af forklaringen på den skæve balance, som mange oplevede i massemediernes behandling af sagen. Læserbreve i aviserne talte om ”sladderjournalistik” og ”dårlig journalistik” og henviste til artiklerne fra fængslet, hvor Vincents version i flere tilfælde fik lov til at stå uimodsagt. Dertil kan siges, at de fleste aviser skrev det, de fik at vide – noget andet er naturligvis også vanskelig at trykke.

Endnu et år efter begivenhederne har kvinden stadig en del ubehag, selv om hun har fået terapeutisk hjælp til at overvinde de største problemer. I dag reagerer hun stadig på lyde i huset og udenfor, især når hun er alene hjemme.

Når hun skal ud, går hun yderst sjældent ud af hoveddøren men benytter en anden udgang. I forbindelse med ture, forretningsbesøg og lignende oplever hun det, som om alle kigger på hende. Hun ser også en masse ”mærkelige personer”, når hun er i byen. Derhjemme sker det – som det også sker hos andre – at nogen ringer forkert nummer. Ved enhver sådan fejlopringning oplever hun det, som om en eller anden forsøger at kontrollere hende.

Det, der berørte hende mest efter begivenheden, var massemediernes pres mod familien. Stædige journalister forsøgte ”kun at gøre sit arbejde” og på mange forskellige måder forsøge at få hendes ”story” i netop deres avis. Også hendes øvrige familie blev kontaktet.

Dette pres fra massemediernes side blev opfattet som utrolig hårdt. I en pressemeddelelse forsøgte kvinden at anmode om, at familien fik lov til at være i fred. Alligevel blev hun seks måneder efter begivenheden ringet op af en journalist, der ville have, at hun skulle fortælle om sine oplevelser.

Det mest positive – hvis man kan sige sådan – oplevede kvinden, da hun fik kendskab til, at det var hende selv, der skulle kidnappes – og ikke hendes lille datter, som hun troede til at begynde med.



Aldrig normalt igen

Efter denne uhyggelige oplevelse kan familien ikke leve, som de tidligere gjorde. De er blevet mere mistænksomme og mere opmærksomme end før. For at øge deres egen sikkerhed har de, udover at installere overfalds- og indbrudsalarmer tænkt på at købe en trænet vagthund fra Hundskolan i Sollefteå – en såkaldt pigehund. De har også diskuteret at flytte, måske endda ud af landet.





Lasermanden – en menneskelig gåde

Af kriminalinspektör Ulf Sjöberg, Stockholm.

Sverige er et land, der i moderne tid er blevet forskånet for krigens uhygge, politiske yderligheder, organiserede terrorhandlinger, religiøs fanatisme og meget andet, der er realiteter i mange lande. Men i efteråret 1991 skete der noget, der satte hele vores civiliserede livsstil i bevægelse. En ukendt person skød på indvandrere på offentlige steder.
Hvordan kunne noget sådant ske i vores oplyste samfund, der i lang tid var sluppet for terror og denne type af racistiske massemord?
Overfaldene tiltrak en enorm medieinteresse, næsten på niveau med dækningen efter mordet på statsminister Palme.
Det hele blev optakten til en af de mest omfattende efterforskninger, der har fundet sted i Sverige. Det blev afsluttet med den første retssag mod en mistænkt massemorder, en mand der længe blev betegnet som”lasermanden ”.

Anklages for ineffektivitet

I andre lande – især USA – har man stor erfaring med efterforskning af massemord, hvilket man ikke har i Sverige. Der opstod nærmest hysteri, da politiet ikke straks havde held til at pågribe en gerningsmand.

Politiet blev anklaget for ineffektivitet. Såvel medierne som indvandrerorganisationer fremførte kritik mod, at man for eksempel undlod at undersøge ekstremistorganisationer.

Hvad mange glemte i denne sammenhæng er, at massemordere også i andre lande kan nå at gennemføre adskillige attentater, inden politiet finder den skyldige.

Denne kritik var naturligvis udtryk for spontane følelser, men en kriminalbetjent må kunne holde hovedet koldt og ikke ligge under for en bestemt opfattelse. Man skal arbejde på grundlag af kendsgerninger. I dag tror jeg, at alle er enige i, at vi gjorde ret i at fastholde denne opfattelse.

En omstændighed, der talte for, at der var tale om en enkelt gerningsmand, der handlede på egen hånd, var, at der ikke lækkede nogle oplysninger ud. Psykiatriske eksperter støttede også denne teori, men flere medier fastholdt organisationsteorien, og politiet fik en følelse af, at der var ved at blive pisket en stemning op, der gik ud på, at politiet ikke ville se visse kendsgerninger i øjnene. Heldigvis sejrede fornuften efterhånden.


Et rødt lysglimt

Hvad var det da, der skete i begyndelsen af efteråret 1991? Den mand, der senere blev anholdt, blev også tiltalt for en række bankrøverier, men her fortælles først om skuddene mod indvandrerne.

Den 3. august 1991 klokken 00.20 gik tre etiopiske indvandrere på Troppstien i det østlige Stockholm. Stien er omgivet af vegetation, og mændene var på vej mod Gärdets tunnelbanestation. Sagsøgeren, Gebremariam, gik nogle skridt bag sine to kammerater, da han pludselig så et kraftigt koncentreret rødt lyspunkt på den ene kammerats nakke og ryg. Kort efter lød lyden af et skud. Gebremariam blev ramt i hoftepartiet af et skud bagfra. Heldigvis ramte skuddet udelukkende bløddele.

Ingen af de tre mænd så nogen gerningsmand, og de hørte heller ikke noget, for eksempel flugt fra gerningsstedet. Der var ingen andre vidner. Med den udgangsposition fik skudepisoden ikke førsteprioritet hos kriminalpolitiet. På dette tidspunkt var der jo ikke noget, der talte for, at en bestemt gruppe var udsat.

Sagen havnede hos en energisk politimand, der brugte meget tid på sagen, men da der ikke kom nogle spor fra den tekniske undersøgelse, blev han nødt til at lægge sagen til side. Det, man kunne konstatere, var, at våbnet sandsynligvis havde været af fin kaliber, og at skuddet var blevet affyret på en afstand af 20-50 meter. Der var mest, der talte for, at der var blevet benyttet et våben af kaliber 5,6 mm, og at det var 22 mm ammunition.


Endnu en person bliver beskudt

Den 21. oktober 1991 klokken 22.05 skete det næste attentat på en gangsti ved Svante Arrhenius’ väg ved Stockholms universitet. Den ramte var den 25-årige iranske indvandrer Sharam Khosravi. Han gik alene på stien, der har et åbent område på den ene side og vegetation på den anden. Han hverken så eller hørte noget men mærkede pludselig, at det ”brændte” i højre del af hans hage.

Khosravi troede først, at en eller anden havde kastet en sten mod ham, men han blev hurtigt klar over, at der var tale om noget mere alvorligt. Han var blevet beskudt skråt bagfra, og skuddet var gået gennem den bageste del af kæben og var standset i mundhulen under tungen.

Der var ingen vidner, og Khosravi kunne ikke oplyse noget til politiet, men der blev fundet et ammunitionshylster på jorden. På baggrund af fundet kunne politiet med stor sandsynlighed fastslå, at gerningsmanden havde affyret skuddet skjult i vegetationen cirka ti meter fra Khosravi.

Fundet stemte også overens med mistankerne med hensyn til våbnet i den foregående beskydning. Hylsteret var 22 mm og af fabrikatet CCI, og våbnet kaliber 5,6. På dette tidspunkt blev der hos kriminalpolitiet stillet spørgsmål, om det kunne være den samme gerningsmand, og om målgruppen kunne være indvandrere. Det, man kunne se, var, at beskydningerne var foregået geografisk temmelig nær hinanden, og at der var grund til at tro, at der kunne være tale om samme våben. Dertil kom den kendsgerning, at de to ofre var indvandrere.

Der kunne dog også være tale om en tilfældighed. Hvis politiet på dette tidspunkt offentligt havde sagt, at en sindssyg person havde udpeget indvandrere som målgruppe, ville det have medført et hysteri, som man godt ville undgå.


Tvivlen væk

Den 27. oktober 1991 klokken 23.10 skete det tredie attentat. Denne gang på Tors Gränd ved Vasaparken i Stockholm. Nu behøvede ingen længere at være i tvivl.

Offeret var en social taber, en 38-årig hjemløs mand af græsk oprindelse, Dimitrios Karamalegos. Han var dog tilsyneladende ikke misbruger, og hans situation skyldtes sandsynligvis andre ting.

Karamalegos var gået hen til et halvtag på den korte side af en udlejningsejendom, der også rummede en børnehave. Det lille halvtag dækkede nogle møbler, og Karamalegos var ved at forberede sit sovested. Han havde tidligere overnattet der.

Han var netop nået frem til stedet, da han så en mand, der kom cyklende i retning mod ham. Karamalegos hørte, at cyklisten stillede cyklen rundt om hushjørnet nogle meter fra ham. Derefter gik alt meget hurtigt. Karamalegos nåede kun at opfatte et koncentreret rødt blændende lysglimt, og så lød der skud. Han blev ramt af to skud i maven og flygtede i panik fra stedet.

Der blev fundet et fragment af en kugle i en væg, men det var af så dårlig kvalitet, at det ikke havde nogen teknisk værdi. Karamalegos var kort efter kommet til Sabbatsbergs sygehus, men han forlod det uden at være behandlet. En kugle var gået gennem ham, men den anden sad stadig i hans krop.

Det viste sig at være meget svært at få fat i Karamalegos. Han var ganske vist en velkendt skikkelse i det centrale Stockholm, hvor han plejede at vandre rundt på gaderne med alle sine ting. Rent tilfældigt stødte jeg selv sammen med ham en morgen, da jeg var på vej på arbejde. Han var meget uvillig til at tale om sagen, og han forsøgte hele tiden at slippe bort.

Det var helt tydeligt, at han ville leve sit eget liv uden kontakt med myndighederne. Trods flere forsøg på at overtale ham ville han ikke have kuglen opereret ud. Hans iagttagelser på gerningsstedet var heller ikke af stor værdi.

Det politiet vidste var stort set kun en oplysning om en cykel, samt det vi opfattede som et lasersigte. Karamalegos kunne ikke engang oplyse, om gerningsmanden var en mand eller kvinde. Et menneske i choktilstand kan naturligvis have svært ved at komme med detaljer.

Facit var altså: ingen tekniske fund eller oplysninger om gerningsmanden. Men oplysningen om et rødt lysglimt forstærkede teorien om den samme gerningsmand som ved de tidligere attentater.

Udgangspositionen var mildt sagt dårlig, men politiet kunne dog konstatere noget positivt, nemlig at gerningsmanden for første gang havde været synlig for offeret. Dette tydede på, at gerningsmanden løb en større risiko, fordi hans sikkerhedsfølelse var større. Kriminelle har jo en tendens til at blive mere uforsigtige, når de ikke bliver opdaget.

På dette tidspunkt begyndte medierne også at omtale attentaterne. Endnu var der dog ikke nok til, at politiet kunne gøre reelle fremskridt i efterforskningen. Man famlede ganske enkelt rundt i blinde, men efter det sidste attentat begyndte der at indløbe en del oplysninger fra offentligheden. Men rigtig mange oplysninger skulle først komme efter det næste attentat.


Ansigt til ansigt med gerningsmanden

Nu kom attentaterne i tæt rækkefølge, og den 1. november 1991 klokken 14.00 var tiden inde igen. Gerningsstedet, Norrtullsgatan 12 i Stockholm, er en gammel bygning, der bliver kaldt ”Brygghuset”. Nu bliver det brugt som fest- og koncertlokale.

Offeret var Heberson Da Costa, en 23-årig musiker fra Brasilien, medlem af en musikgruppe, der skulle spille i ”Brygghuset”. Musikerne var i gang med at bære varer og instrumenter ind fra en gård, der havde indkørsel fra Frejgatan.

Mens Heberson Da Costa var beskæftiget med dette, så han en mand, der gik forbi porten ind til gården, men det tænkte han ikke nærmere over. Trefire meter fra indgangen i gården er der også en køkkenindgang. Heberson stod i køkkenet, da han fik øje på den mand, som han tidligere havde set gå forbi porten. Ganske roligt åbnede manden sin frakke og tog et gevær frem. Heberson opfattede et rødt lysglimt. Manden affyrede tre skud mod Heberson. To af dem ramte, et i kæben og et i maven.

Skuddet mod kæben affødte alvorlige kvæstelser, fordi store dele af kæben blev skudt i stykker. I den følgende tid kunne Heberson ikke tale, og det var derfor meget vanskeligt at få oplysninger fra ham. Det lykkedes dog Heberson at komme med nogle oplysninger, men de viste sig at være værdiløse, da han ændrede dem flere gange.

Det var en meget uheldig situation for politiet, når man nu vidste, at der var et offer, der havde stået ansigt til ansigt med gerningsmanden. Også i denne sag var det naturligvis chokket og omstændighederne, der havde påvirket offerets evne til at huske detaljer.

Der blev fundet tre hylstre i entreen ved køkkendøren, og ikke helt uventet viste det sig at være 22 mm/5,6 mm. Ammunitionen var af fabrikatet CCI Stinger. Det blev også konstateret, at der var benyttet det samme våben som ved det andet attentat, det på Svante Arrhenius’ väg. På dette tidspunkt var det vanskeligt at forestille sig andet end, at der var tale om den samme gerningsmand ved alle fire attentater.


Fantombillede – godt og dårligt

I denne sag fik politiet dog noget, de kunne arbejde videre med, selv om det var lidt. Det viste sig, at en kvinde, der var kommet cyklende på Frejgatan, havde hørt to skarpe knald og et skrig i den retning, hvor gården lå. Umiddelbart efter knaldene kom en mand ud på Frejgatan fra baggården. Vidnet observerede manden på en afstand af fem-seks meter.

Hun var producerassistent i fjernsynet og en trænet iagttager, og hun lagde mærke til, at manden var velplejet, så godt ud, havde sandsynligvis blå øjne, hennafarvet, rødbrunt hår, var klædt i en lang beige trenchcoat samt bar briller af en rektangulær model.

Blandt de forskellige oplysninger, som Heberson var kommet med, var der også en beskrivelse af lys frakke, rødligt, lyst hår. Han talte om en ”yuppietype”.

Nu var politiet kommet så langt, at de havde en beskrivelse af en gerningsmand. Politiet viste flere billeder til såvel Heberson som til vidnet, men det gav ikke noget resultat.

Så skete der noget, der viste sig at være både godt og skidt. På baggrund af vidnets iagttagelser tegnede en dygtig tegner et billede af gerningsmandens udseende. Der blev produceret et såkaldt fantombillede, og det blev derefter offentliggjort i medierne. Det var et udmærket forsøg, men der var mange, der tvivlede på, om man via ord kunne formidle et menneskes udseende til en, der skal fremstille en vellignende tegning.

Det viste sig også senere, at vidnet ikke mente, at tegningen havde nogen særlig lighed med den mand, som hun havde set. Der var heller ingen lighed med den mand, der senere blev anholdt som mistænkt for attentaterne. Billedets værdi viste sig i stedet for at ligge i beskrivelsen af hår, briller samt øjenfarven. Vidnet havde specielt reageret over hårfarven, som hun ikke mente kunne være ægte. I øvrigt fik fantombilledet den negative effekt, at masser af mennesker, der mente, at de havde set personer, der lignede manden på billedet, henvendte sig til politiet.

Der var naturligvis tale om subjektive bedømmelser, og det medførte et enormt arbejde at bearbejde alle disse oplysninger. Risikoen i det hele lå i, at mennesker, som måske havde været i kontakt med den rigtige gerningsmand og set hans hår, øjne, briller og frakke, undlod at videregive disse oplysninger til politiet. Det viste sig nemlig, at det, der først og fremmest fangede interessen, netop var udseendet og ikke de specielle detaljer. Det var selvfølgelig uheldigt, da tegningen ikke formidlede et specielt vellignende udseende.

Set i bakspejlet kan man konstatere, at det ville have været bedre, hvis man kun havde oplyst detaljerne og udelukket udseendet. Men nogle gange – når man ikke har mange spor at gå efter – bliver politiet nødt til at tage chancen, hvis alternativet er, at man sidder, venter og ”triller tommelfingre”.


Laserstråler overalt

Politiet modtog også masser af oplysninger fra folk, der påstod, at de havde set laserstråler på alle mulige tænkelig og utænkelige steder. Mange ville være anonyme, men de fleste var alligevel seriøse og havde virkelig set laserstråler eller noget, som de troede, var laserstråler.

Der var sikkert også en del, der udnyttede den almene uro til at lave sjov i gaden. Der var tydeligvis flere, der syntes, det var morsomt, hvis politiet opsøgte en uven eller god ven og spurgte, om denne måske havde noget at gøre med laserattentaterne. Kriminalpolitiet var naturligvis udmærket klar over, at den rigtige gerningsmand ikke ville gøre opmærksom på sin eksistens ved for eksempel at sidde med sit lasersigte i sin dagligstue og lyse på forbipasserende. Men grundigheden i en sådan efterforskning gør, at alt bliver undersøgt, især hvis man ikke har et konkret spor at gå efter.

På dette tidspunkt begyndte også indvandrere og deres organisationer at anklage politiet for ineffektivitet. Der var nogle, der antydede, at gerningsmanden minsandten ville være blevet pågrebet på dette tidspunkt, hvis det havde været politifolk, der var blevet skudt på.

Men denne kritik forstummede, og det bør nævnes, at politiet i stedet fik anerkendelse for sit arbejde. Omstændighederne, medierne og disse stemmer medførte dog et voldsomt pres på regering, politiets ledelse samt ikke mindst på kriminalpolitiet.


Iraner dræbt

En uge senere, den 8. november 1991 klokken 17.48, forekom den sidste af de fem attentater i den såkaldte laserserie. Denne gang endte det med mord.

Den 35-årige iranske indvandrer Jimmy Ranjbar blev dræbt, da han var på vej til sin bopæl på Körsbärsvägen 8 i Stockholm. Han blev ramt af en kugle i baghovedet fra meget nær hold eller såkaldt klods hold. Ranjbar døde dagen efter.

Der blev fundet et eneste vidne. Det var en mand, der fra 30-40 meters afstand havde hørt et knald, hvorefter han meget flygtigt havde set en silhuet forsvinde i mørket hen mod en gangsti. Han opfattede ikke andet end, at ”silhuetten” virkede smidig og veltrænet.

Eftersøgning med hund viste, at gerningsmanden sandsynligvis var løbet ad gangstien ned mod Valhallavägen til en parkeringsplads, hvor sporet endte. Kuglen i Ranjbars hoved og hylsteret på jorden viste utvetydigt 22 mm ammunition af fabrikatet CCI Stinger og våbnet et kaliber 5,6. Det blev også fastslået, at hylsteret stammede fra det samme våben, som var blevet benyttet ved attentaterne på Svante Arrhenius’ väg og Brygghuset. Hos kriminalpolitiet var der nu blevet oprettet en gruppe, der udelukkende skulle arbejde med disse attentater.


Revolverperioden begynder

Kriminalpolitiet havde stadig ingen pålidelige spor, og efterforskningen drejede sig derfor først og fremmest om at kortlægge ofrene og bearbejde oplysninger. Nu kom der en pause i attentaterne, men den 22. januar 1992 klokken 23.23 blev den chilenske indvandrer Eric Bongcam skudt i ansigtet på Studentvägen 4 i Uppsala.

Gerningsmanden var maskeret, og Eric Bongcam blev skudt på nær hold. Han overlevede uden alvorligere fysiske men. Der blev ikke fundet nogle hylstre på gerningsstedet men en revolverkugle af kaliber 38/357. Der var stadig ingen spor efter gerningsmanden, men han havde igen været mere modig og været i direkte kontakt med sit offer.

Bongcam havde været sammen med sin forlovede, men de var begge to blevet chokerede, og de kunne kun konstatere, at gerningsmanden løb væk fra stedet efter skuddet.

Et vidne havde set en mand gå ind mellem husene lige over for Studentvägen 4. Kort efter kørte en lille, hvid bil med ukendt nummerplade ud fra en gård på Skt. Johannesgatan.


To nye attentater – på samme dag

Allerede den næste dag, den 23. januar 1992 klokken 13.15, blev den 38-årige Charles Dhlakama skudt i brystet på Brännkyrkagatan 56 i Stockholm.

Dhlakama, der er indvandrer fra Zimbabwe, havde parkeret sin bil for at besøge et trykkeri. Da han steg ud af sin bil, fik han øje på en maskeret mand i en lille hvid bil. Manden havde det ene ben ude af bilen, da han affyrede sit våben mod Dhlakama. Det første skud ramte, men gerningsmanden affyrede yderligere tre-fire skud, der dog ikke ramte. Han skød på en afstand af cirka fem meter.

Dhlakama flygtede ind i en port og slap uden alvorligere kvæstelser. Det fremgik af spor på gaden, at gerningsmanden sandsynligvis havde forladt stedet efter en voldsom start.

Et vidne henvendte sig. Dette vidne havde set en lille, hvid japansk bil af ukendt mærke – men han havde skrevet nummerpladen ned. En kontrol viste, at nummerpladen tilhørte en hvid Ford Escort, hvis nummerplader var blevet stjålet.

Senere samme dag – altså den 23. januar klokken 19.15 – slog gerningsmanden til igen, denne gang mod Den somaliske Forening på Regeringsgatan 93 i Stockholm.

De somaliske indvandrere, Abdisalam Farah, 35 år, og Ali Ali, 37 år, blev ramt i hovedet af gerningsmandens kugler. Der blev ialt affyret fire skud inde i lokalet, men der skete ingen alvorligere skader. Tre kugler blev fundet.

Det blev oplyst, at gerningsmanden havde været maskeret. Han var kommet ind i lokalet, stillet sig foran entredøren og havde affyret sine skud mod de personer, der sad nærmest døren. Derefter forsvandt han lige så hurtigt, som han var kommet. Også denne gang flygtede han i en lille, hvid bil.


Forretningsindehaver beskudt

Der gik nogle dage, men allerede den 28. januar 1992 klokken 15.40 slog gerningsmanden til igen denne gang mod en grillbar ved Roslagsbanans station, Djursholm Ösby i Täby. Offeret, Isa Aybar – en 33-årig tyrkisk indvandrer – blev ramt af fire skud, et i baghovedet og de tre andre i armene og den ene hånd. Gerningsmanden skød fra nær hold, og Aybar blev alvorligt såret, men overlevede. Der blev fundet fire deformerede kugler. Den maskerede gerningsmand flygtede fra gerningsstedet på cykel.

Den 30. januar klokken 14.24 blev der slået alarm fra tunnelbanecentralen. Alarmen gik ud på, at en mand var blevet skudt på tunnelbanestationen Hägerstensåsen nord for Stockholm. Palæstinenseren Hassan Zatara, der havde en lille forretning i tunnelbanestationen, var blevet ramt af en kugle i hovedet. Zatara blev alvorligt kvæstet, og de neurologiske skader gjorde ham invalid for livstid. Han kunne ikke afhøres på grund af sine kvæstelser.

Et vidne havde set en maskeret mand gå ind på tunnelbanestationen, hvorefter der blev hørt tre skud.

Eftersøgning med hund viste, at gerningsmanden var løbet via en gangsti til en vendeplads ved Lotterivägen 19-23, hvor sporet endte. Der blev fundet to kugler på gerningsstedet, men ellers var der ikke nogen væsentlige spor.

Politiet ”profilerer”
Det viste sig, at dette skulle blive det sidste attentat i de to serier. SKL, Statens Kriminaltekniska Laboratorium, kunne med sikkerhed konstatere, at det samme våben var blevet benyttet ved alle attentaterne i revolverserien. Dermed kunne politiet af gode grunde fastslå, at der var tale om en og samme gerningsmand.
Hvem var denne gerningsmand så, og hvad havde politiet at arbejde ud fra? Situationen var nærmest desperat. Presset om hurtigt at vise resultater var meget stort, og derudover var der problemet med, at for mange oplysninger sivede ud til pressen.
Politiet blev sat på en hård prøve. Spændinger og mistænksomhed i politiets egne rækker øgede presset på kriminalpolitiet. Efterhånden fik man dog klaret problemerne, hvilket var heldigt, fordi mediernes interesse havde en tendens til at fokusere på kriminalpolitiets interne problemer.
Der blev også tilknyttet psykiatrisk ekspertise til efterforskningsarbejdet, og man begyndte at høre ordet ”profilering”. Det er noget, der har sine rødder i erfaringer med massemordere i andre lande – først og fremmest USA. Man skaffer sig, kort sagt, et profil/billede af, hvordan en formodet gerningsmand ser ud indeni.

En tragisk skæbne
Under bearbejdelsen af oplysninger fra offentligheden begyndte nogle personer at blive interessante, blandt andet et medlem af en svensk ekstrem højreorganisation med et udtalt fremmedhad. Vedkommende havde dog et godt alibi, selv om det ikke var helt fyldestgørende.
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